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Ximo Segarra (PP), alcalde de 
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El equipo humano de El Gato Negro, convertido en restaurante

BÉTERA
REDACCIÓ | El GATO NE-
GRO ha reabierto sus puertas 
en la Alameda de Bétera con-
vertido en restaurante y con una 
imagen totalmente renovada. 
Con la nueva distribución y la 
decoración de uno de los espa-
cios gastronómicos de referencia 
en la localidad los comensales se 
sienten como en casa. Y es que 
las puertas del  GATO NEGRO, 
dan paso ahora a lo que sería 
una alquería típica valenciana, 
con la pared de la casa, con sus 
puertas y ventanas, el porche 
con las vigas de madera y las 
vistas a la Serra Calderona con 
capacidad para 70 comensales. 
Además, el local mantiene una 
terraza al aire libre para más de 
un centenar de personas.

Lo que no ha cambiado es el 
nombre ni la cocina en el que 
el plato estrella son los arroces. 
“Nadie de la plantilla es supers-
ticioso, así que mantenemos el 
nombre que parece que nos trae 
suerte”, reconoce, Quique Bella,  
gerente y responsable de los fo-
gones. Una suerte que se basa en 
la calidad del producto, el buen 
precio y un excelente servicio.

“Ante la demanda de clientes 
que teníamos para pequeños 
eventos, le hemos dado un en-
foque totalmente nuevo al local 

para que sea el  restaurante que 
ya es hoy en día”.

Lo único que ha cambiado con 
la reforma es la estética, ya que 
“sigue siendo el mismo Gato de 
siempre, pero más amplio y más 
cómodo para poder complacer a 
todos nuestros clientes cuando 
vienen a comer o a cenar porque 
no teníamos sufi ciente espacio”, 
añade Pedro Taurá, CEO del 
GATO NEGRO. 

“Mi planteamiento es que el 
cliente que venga al Gato Ne-
gro se sienta como en su casa, 
se sienta que está entre amigos, 
cómodo, con total libertad. A mí 
me gusta que incluso entren en 
la cocina, no tenemos nada que 
esconder”, reconoce el chef, que 
subraya el trato cercano del per-
sonal hacia el cliente. “El ascen-
so del Gato no hubiera sido po-
sible sin el equipo que tenemos, 
que es de  diez”.

Después del éxito del evento 
de reapertura, sus responsables 
aseguran que “los que venían 
por nuestra cocina, ahora se van 
a sentir más a gusto, queremos 
que sean clientes que se sientan 
como en su casa. Si vienen al 
Gato van a comer la misma cali-
dad, pero más a gusto, se senti-
rán entre amigos”.

La extensa carta que se re-
nueva cada tres o cuatro meses, 

mantienen los platos que más 
gustan, los arroces. Hasta ocho 
tipos de arroces entre los que 
no falta la   paella valenciana 
por encargo, el arroz de pato y 
los caldosos. “Todas las paellas 
se hacen al momento, no hay 
nada preparado”, matizan. El 
menú de mediodía de martes a 
domingo incluye 14 platos a ele-
gir, tres al centro para compartir 
y el principal y hasta seis postres 
diferentes.

La carta, de alrededor de 70 
platos diferentes en total, incor-
pora un apartado vegano. 

Por la noche, el restaurante de 
Bétera ofrece un menú de tapas 
y otro más extenso que incluye 
un segundo plato a compartir y 
postre.

En cuanto a los caldos, hay 33 
referencias de vino con todas las 
denominaciones de origen, en 
tre los que destacan los vinos va-
lencianos de la tierra.  
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Albereda Escultor Ramón Inglés, 17

Bétera
Tel. 633.479.520
elgatonegrobetera@gmail.com

El Gato Negro:  comer como en casa entre amigos
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Pentagrama 
engalana els establiments 
associats a la Federació 
del Comerç  de Llí ria

Pentagrama, entitat social 
i sense ànim de lucre, torna a 
col·laborar en aquestes dates 
amb la Federació del Comerç 
de Llíria elaborant uns regals 
de Nadal que lluiran als seus 
comerços associats. Enguany el 
detall confeccionat per les per-
sones usuàries del taller Penta-
grama ha sigut una ampolla de-
corativa amb motius nadalencs. 
El seu interior s’ha decorat amb 
un Pare Noel sobre un paisatge 
de neu i l’han rematat amb una 
tira de llums led que il·lumina 
l’interior prement un interrup-
tor instal·lat al seu tap.
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LA POBLA DE VALLBONA

El nou govern tira avant uns pressupostos 
de 32 milions amb un creximent del 9 %

El ple ha aprovat els pres-
supostos per a 2024 gràcies a 
la majoria formada pels grups 
que componen el govern muni-
cipal -PP, Centrats en la Pobla 
i CUPO-. Els pressupostos arri-
ben als 32.117.807 euros, amb 
una pujada del 9,68% respecte 
als actuals. Aquest augment ha 
sigut possible, entre altres mo-
tius, gràcies a la gestió de fons 
de la Generalitat per a la cons-
trucció d’infraestructures com 
el Centre de Dia de La Rascan-
ya, un nou menjador i gimnàs al 
col·legi Lluís Vives o l’inici del 
segon institut del municipi.

El regidor d’Hisenda, José 
María Romero, ha apuntat que 
“hem presentat uns pressupos-
tos realistes, equilibrats i que 
responen a les necessitats de la 
ciutadania sense dopar partides 
ni mentir al veïnat”.

Entre les inversions que es 
realitzaran durant 2024 s’in-
clourà la demolició de La Cens 

o les obres del parc Benjamín 
March Cervera. Les urbanitza-
cions rebran intervencions com 
la millora de la il-luminació a 
Vista Calderona o els treballs 
en les voreres a La Rascanya o 
els treballs de formigonada a la 
zona de Maquiva i Lloma Llarga.

Els comptes inclouen aug-
ments en àrees com la seguretat, 

ue a i a fi ns e s ,  
euros, o en aplicacions informà-
tiques, que veuran augmentades 
a pa ti a fi ns a s 

Les inversions en recursos 
propis aconseguiran l’1.136.940 
d’euros. 

Tot això malgrat l’augment 
del pagament d’interessos a 
causa de l’inici dels pagaments 
després de les mancances de 
crèdits sol·licitats en anys ante-
riors, després que el pagament 
passarà a ser de més d’un milió 
d’euros, enfront dels poc més de 
400.000 que es van abonar al 
llarg d’aquest 2023.

Condecoracions per quatre agents que detingueren a un lladre
La Pobla de Vallbona ha rebut al saló de plens de l’Ajuntament els quatre agents de la Policia Local que 
van actuar per a aconseguir la detenció d’un delinqüent mentre intentava robar en un domicili. El de-
tingut formaria part, presumptament, d’una banda organitzada internacional. Durant la recepció s’ha 
anunciat e mane a ofi cia  ue an comen at e s t mits pe u  e s uat e a ents si uen con eco ats

L’enderrocament de La Cens començ arà 
en gener i es reallotjarà els veï ns afectats

L’Ajuntament de de la Pobla 
de Vallbona ha contractat per 
via d’emergència la demolició de 
la Finca de La Cens, després de 
la  sentència del TSJ. Després de 
l’acord aconseguit per l’òrgan de 
govern, que inclou la declaració 
de ruïna imminent de les mitge-
es no  i su  e e ifi ci situat 

a l’Avinguda Colón, 78, a causa 
de la situació de risc imminent 
de despreniment i ensulsiada, 
en greu perill tant per a perso-
nes com per a béns, s’ha con-
tractat l’empresa que, en poques 
setmanes, procedirà a demolir 
l’immoble.

a fi nca es t o a a es a i
tada, però a causa del risc, s’ha 
acordat com a mesura cautelar 
el desallotjament dels immobles 
confrontants, la qual cosa com-

portarà les mesures compensa-
tòries necessàries per als afec-
tats, que inclourà la reubicació 
d’aquells que el necessiten.

Aquest espai, el contigu a la 
infraestructura, serà acordonat 
com a moviment previ a l’inici 
dels treballs d’enderrocament, 
per la qual cosa molt prompte 
e  e nat po  comen a  a eu
re els canvis en l’àrea. “Ja s’han 
emés les comunicacions per al 
desallotjament dels veïns de les 
fi n ues e s o tants ue es eu
ran afectades. L’objectiu és que 
comencen com més prompte 
millor els treballs i que prompte 
passem pàgina respecte al risc 

ensu sia a”, a afi mat uan 
Aguilar, regidor d’Urbanisme 
després de la visita realitzada a 
la zona afectada.

La Pobla sol· licita un segon centre 
de salut davant la falta d’espai
L’ alcalde s’ h a reunit amb el conseller de Sanitat p er a mostrar- li 
les condicions actuals de treball dels p rof essionals en l’ ambulatori
LA POBLA DE VALLBONA
REDACCIÓ | L’alcalde Abel 
Martí, i el regidor de Sanitat, 
Jaime Ruix, han mantingut una 
reunió amb el conseller de Sa-
nitat, Marciano Gómez, per a 
traslladar les necessitats sani-
tàries del municipi després del 
c ei ement emo fi c e s 
tims anys, entre els quals desta-
ca la construcció d’un nou centre 
de salut. “Tornem satisfets pels 
passos que hem donat en aques-
ta primera presa de contacte”, 

a afi mat a tí, ui consi e a 
que el conseller “ha demostrat 
gran empatia i serietat respecte 
a la situació que vivim des de fa 
anys a la Pobla. Ens ha informat 
que vindrà el més prompte pos-
sible per a conéixer de primera 
mà la situació del nostre servei 
sanitari i, a partir d’ací, estudiar 
la possibilitat d’ampliar la nos-
tra infraestructura sanitària”.

La construcció d’un segon 
centre de salut és la via a través 
de la qual es podria donar eixi-

a a a massifi caci  ue es iu 

en l’actualitat. Segons el primer 
edil,  “treballem perquè siga una 
realitat, el conseller hi ha mos-
trat gran interés, motiu pel qual 
es produirà prompte eixa visita 
a l’actual centre de salut, perquè 
puga tindre tota la informació de 
p ime a m  i a an a  pe  a com
plir els requisits perquè el nostre 
municipi tinga una infraestruc-
tura vital per al seu futur”.

El conseller ha vist a través de 
oto afi es ue a a ta espai en 

e  cent e sanita i ifi cu ta e  t e

ball dels professionals. “Volíem 
traslladar que el que reclamem 
és una necessitat objectiva, per 
això ahir mateix vam estar amb 
els responsables del centre de 
salut perquè ens mostraren com 
estan treballant i mostrar-li amb 
imatges la realitat al conseller”, 
ha assenyalat Ruix que s’ha 
mostrat satisfet amb la resposta 
del conseller, ja que “a la Pobla 

i a espai pe  a comen a  a 
construir  quan ho considere la 
conselleria”. 

Reunió amb el conseller de Sanitat, Marciano Gómez.
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“Quiero devolver a La Pobla lo que me ha dado”
LA POBLA DE VALLBONA
P. GUZMÁN | El popular Abel 
Martí es abogado de 31 años y 
uno de los alcaldes más jóvenes 
de la comarca desde que accedió 
a la alcaldía de la Pobla de Vall-
bona tras el 28M gracias un pac-
to con los dos partidos locales 
CUPO y Centrats, al que cederá a 
la vara de mando el último año.
¿Por qué dio el paso de me-
terse en política?
Mi intención es devolverle a la 
Pobla lo que me había dado a mí. 
He crecido aquí con una calidad 
de vida muy buena, feliz, rodea-
do de buen ambiente, buena 
gente y seguro. Siempre he sido 
una persona activa, participativa 
que trata de mejorar los sitios 
por los que pasa y es la intención 
que me mueve a estar aquí. De-
jar un sitio un poco mejor que 
del que me he encontrado e in-
tentar que mi paso sea positivo 
para los vecinos. Estoy muy en-
focado en sacar al día el trabajo, 
tengo obsesión con materializar 
cosas. No soy impulsivo pero si 
decidido, cuando tengo en men-
te algo voy a por ello. Esa es mi 
intención en la política. 
¿Cómo defi niría al nuevo 
tripartito, en el que dos de 
sus socios estuvieron en el 
ejecutivo de Compromís?
Tenemos concejales con expe-
riencia en el equipo de gobierno, 
caso de CUPO y Centrats, pero 
también del PP ya han sido con-
cejales de gobierno. Somos un 
gobierno muy joven y ese ímpetu 
se ha trasladado a querer mover 
este ayuntamiento. Hemos tra-
tado de corregir errores porque 
si esos socios han estado en un 
gobierno anterior y ahora vienen 
a otro es porque saben que había 
errores que hay que corregir y en 
esa dinámica nos hemos apoya-
do los que tenían experiencia y 
el impulso que da la novedad en 
la gestión. Ese es el mix. 
Uno de sus primeros gestos 
fue bajarse el sueldo 6.000 
euros. ¿Lo va a mantener el 
resto de su mandato?
Era un acto de coherencia por 
mi parte. Yo había cuestionado 
que teníamos el alcalde mejor 
pagado de la Comunitat sin de-
dicación exclusiva y veía que 
eso era un lastre para la Pobla. 
Claro que lo mantengo, si no no 
lo habría hecho. El alcalde está 
bien pagado, ya está mejor pa-
gado que resto de concejales. Yo 
cobro lo mismo pero porque ten-
go una dedicación del 75% igual 
que tenía el anterior que cobra-
ba más. Considero que es un 
sueldo muy digno que da para 
cumplir con tu función y que se 
puede mantener no solo esta le-
gislatura sino, si depende de mí, 
las restantes.

La oposición ha criticado 
que mantiene el gobierno 
más caro de la historia.
Es una crítica falsa. Los números 
son claros. Nosotros somos ocho 
concejales incluyéndome a mí 
en dedicación exclusiva, cuan-
do ellos han llegado a ser nueve. 
Los sueldos son los mismos que 
dejaron. Hay una diferencia, yo 
cobro menos que el exalcalde y 
tenemos una concejala que tam-
bién está en dedicación parcial, 
por tanto cobra 10.000 euros 
menos que un concejal anterior. 
Ya parte de 16.000 euros menos 
que el anterior. La subida en los 
órganos de gobierno supone su-
bir la asignación por asistencia a 
plenos y las comisiones, que solo 
tres concejales de este gobierno 
lo cobran y diez de la oposición, 
por lo tanto el cómputo global 
nace de que todos van a cobrar 
más que el gobierno, y esa es 
la subida de los órganos de go-
bierno. Nosotros no cobramos 
más que los que había porque 
considero que estamos bien 
pagados y que da para prestar 
el servicio.
El hecho de que gobier-
ne su partido en la Ge-
neralitat y en la Diputació 
¿será defi nitivo para que la 
Pobla tenga lo que reclama 
desde hace años? 
Entiendo que sí, que si no es de-
cisivo será determinante. Que 
Mazón y Mompó dirijan el Con-
sell y la Diputación es vital y la 
Pobla lo va a notar.
¿Sabe lo que va a recibir de 
la Diputación del plan de in-
versiones?
La Pobla sabe como tiene que 
hacerlo, pero no lo que va a re-
cibir. La comarca va a recibir 
una subvención de 25 millones 
de euros y a partir de enero se 
pondrán en contacto con los téc-
nicos para saber la asignación de 
los cuatros años según la ratio. 
Sé que hay un 21% de aumento 
total de este plan. Esperamos 
que en proporción nos llegue ese 
incremento. 
¿Que proyectos serán los de 
esta legislatura?
El instituto, las carreteras a 
l’Eliana y a Riba-roja, el centro 
de salud de especialidades, la 
calle Colón y los colectores, el 
parque municipal, el centro de 
envejecimiento activo. Son in-
fraestructuras que este gobierno 
las tiene marcadas porque quie-
re trabajar por ellas para mate-
rializarlas en estos cuatro año.
¿Habrá piscina el próximo 
verano?
A día de hoy no es una prioridad. 
Más de la mitad de la población 
de la Pobla tienen piscina pro-
pia. Entre acabar un colector 
para que puedan urbanizar una 

zona o una piscina, hemos pre-
ferido hacer el colector. Si tuvié-
semos dinero para todas las ha-
ríamos todas y si por el camino 
se dan los medios para poder 
ejecutarla se hará la tercera 
piscina. Es cuestión de plan-
tear los momentos para 
las inversiones. 
¿Cómo se va eje-
cutar el de-
rribo de La 
Cens?
Se van a desalojar 
as os fi ncas co in

dantes,  son 

cuatro vi-
viendas en 
total. Cada 
vecino ha 
optado por 
una opción, 
el desalojo 
está acordado y 
a mitad enero em-
pezará la demolición 
que durará seis meses.  Ha-
brá un proceso de decisión am-
plio en una parcela de 870 m2 y 
hay que acertar. Lo más normal 
es ue sea un e ifi cio e ota
ción municipal, planta baja más 
tres. Si que queremos conectar 
la calle Colón con el parque a 
través de esta parcela por medio 
de una pasarela o de una calle 
peatonal. 
Acaban de sacar adelan-
te unos presupuestos de 
32 millones de euros para 
2024, ¿a qué se van a desti-
nar?

 p esupuesto e  e a a in e
si n e os ifi cants ue no 
se han ejecutado de ahí los 32 
millones y el centro de día en 
cuanto a inversión. A partir de 
ahí hemos intentado reordenar 
la situación del ayuntamiento, el 
pago de amortización de intere-
ses de la deuda que heredamos 
que es de 13 millones de euros. 
Abarcamos el coste de canon 
del vertido de residuos que son 
200.000 euros. Son una serie de 
lastres iniciales. 

¿En qué se va a reconvertir 
el Cebarock?
El Cebarock se inició con preten-
sión de ser un festival de  música 
en valenciano pero en la última 
edición no lo era. Estaba desvir-
tua o e  concepto po ue a  fi na  
se mantenía el nombre pero no 
el tipo de acción. Era gratuito 
pero no tenía el aforo para un 
coste de 20.000 euros. No con-
sideramos que fuese atractivo 
para gastarnos ese dinero y que-
remos encontrar el modelo de 
festival que vuelva a atraer pú-
blico. Tenemos que reformular-
lo con cordura. 
¿Cuando se abrirá al públi-
co la Casa Bernal?
Es un proyecto que tiene un pun-

to romántico que se inicióadqui-
ien o e  e ifi cio con e    ue

go la obra con Compromís y no 
me lo quiero apropiar. Hemos 
recibido el proyecto y no hemos 
tocado nada. Es un proyecto de 
todos, muy bonito e ilusionante 
y estoy encantado de recoger el 
testigo. Se va a crear un espacio 
envidiable con una plaza inte-
rior que va a tener magia, con 
un jardín vertical y que estará 
siempre abierta. La empresa ha 
pedido una ampliación hasta el 
30 de marzo. Estoy deseando 
que se acabe y devolverle al pue-
blo algo que todos mirábamos 
al pasar pero donde no se podía 
entrar. Va a ser la envidia de la 
comarca.
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A bel Martí  ( PP) , alcalde de La Pobla
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El cortometraje ‘ U na terapia de mierda’ 
puede traer el segundo Goy a a B étera
La productora Nathalie Martínez, ganadora por ‘Blue & Malone’ en 
2021, participa en el documental nominado en esta 38 edición

Carlos Martí  i Santiago D í az  guany en el ‘ Pascual Enguí danos’
L’alcalde de Llíria, Joanma Miguel, ha entregat els premis del certamen literari de relats curts ‘Pascual 
Enguídanos-George H. White’. En castellà el guanyador ha sigut Carlos Martí per l’obra ‘El buen buey’, 
ment e ue a ue at fi na ista o  a e am  oes ue etos  n a enci , e  p ime  p emi a ecai ut 
en antia o ía  pe  u  e  te i e  i a fi na ista a si ut a a a  pe  ese t e ite ani

F o t o g r a m a  d e l  c o r t o m e t r a j e  n o m i n a d o  a  l o s  Go y a .

BÉTERA
P ATRICIA GU Z M Á N | te
a o e  a se  p ota onista en 

los Goya 2024. La Academia ha 
anunciado los nominados a la 
38 edición de los Premios Goya, 

a a ones ue se ent e a n e  
p imo e   e e e o en a
lladolid.

a p o ucto a e te a a
t a ie a tíne , e ise ue 
Studios, opta a su segundo Goya 
con el cortometraje documental 
‘Una terapia de mierda’. El pri-
me o o eci i  en e  a o  
con e  co to e animaci n ue 
& Malone: casos imposibles’.

‘Una terapia de mierda’ narra 
como en e  a o , os estu
diantes de biología crearon el 

ecoma netismo , una pa o ia 
de las pseudoterapias que ase-
guraba curar todo tipos de en-
e me a es me c an o caca con 

imanes. Solo querían hacer una 
c ítica o i ina   i e ti a pe o 
se es ue e as manos  cu nto 
tiempo tardaría la gente a darse 

cuenta ue to o e a a so
El cortometraje documental, 

i i i o po  a ie  o o, est  co
producido por Cosabona Films, 
Los Hermanos Polo, Inaudita 

i ms  ise ue tu ios con 
el apoyo de ICAA, Culturarts y À 
Punt Mèdia.

Los propios biólogos Mariano 
o antes  e nan o e e a 

se interpretan a sí mismos en el 

corto escrito por Juanjo Moscar-
dó y Ana Ramón.

nt e os p o ucto es fi u an 
a em s uan o osca , a

ie  o o, a i a e o i o e 
Acosta.

‘Una terapia de mierda com-
peti  con ot os cuat o títu os 
pa a e a se e  o a a me o  
co to ocumenta  a ,  

us , o   e e e as

BÉTERA

a ua ia i i  a eteni o a 
 om es   mu e es e ent e 
   a os e naciona i a es  

albanesa, macedonia, rumana, 
china y española integrantes de 
una organización criminal res-
ponsa e e un o o con io en
cia en una i ien a e te a en 
la que los moradores, entre ellos 

os meno es, su ie on esiones 
con objetos contundentes.

Los asaltantes tenían cono-
cimientos paramilitares y cada 
uno de ellos residía en una pro-

incia  so o se unta an pa a a 
comisión de los hechos delicti-

os p anifi ca os, se n un co
munica o e  ua ia i i

Las personas que realizaron 
e  enca o e  asa to a a i ien
da son dos hermanos empre-
sarios chinos detenidos, uno 
de los cuales ya ha ingresado 
en prisión.

n a ope aci n ec a s , os 
a entes tu ie on conocimiento 
de la comisión de un robo con 

io encia en a i ien a  e ue 
to as as íctimas e una misma 
ami ia su ie on una an io

lencia por parte de los asaltan-
tes, quienes amenazaron a los 
menores con causar lesiones a 
sus padres e, incluso, ocasionar-
les la muerte si no colaboraban”.

as íctimas ent e a on o as, 
e o es  ot os e ectos po  un 
a o  e  eu os apo ta

ron datos de los asaltantes, de 
quienes dijeron que se trataba 
de personas del Este de Europa, 

esti os con opa t cnica oscu
ra, intercomunicadores y herra-
mientas i e sas

acias a a i entifi caci n e 
parte de la numeración de una 
mat ícu a  mo e o e un e
hículo, los agentes lo pudieron 
oca i a  en una i ien a e  

Puig. Tras la entrada y registro, 
os a entes pu ie on e t ae  una 

huella parcial correspondiente a 
un ciu a ano a an s con ante
ce entes e o os con io encia 
en Albania y España, donde tie-
ne una requisitoria judicial por 

 o os con a ma e ue o
a ua ia i i  i entifi c  a  

resto de componentes de la or-
ganización criminal ocultos en 
una i ien a e a ui e  on e 
se acían pasa  po  ut o istas  
localizó los domicilios de todos 
los componentes en Ibiza, Ar-

an a e  e , u iana  is
lata. De este modo se logra la de-
tención de otros tres asaltantes, 
los cuales ingresan en prisión.

En los ocho registros, se han 
inte eni o   eu os, cin
co  e ícu os e a ta ama, o as, 
un lingote de oro, inhibidores de 

ecuencia  a mas e ue o, a
mas e ue o simu a as, a mas 
blancas, intercomunicadores, 
c ma as e i i ancia, e a
mientas  ispositi os e ect ni
cos y tecnológicos. 

Las diligencias han sido entre-
gadas en el Juzgado de Primera 
nstancia e nst ucci n me o 
 e í ia

D etenidos los 16 miembros de una banda 
por el robo en la vivienda de un empresario
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Las líneas de bus pasan de dos a 
ocho y las frecuencias se triplican
La Generalitat adjundica por 94 millones de euros las 24 rutas de 
transporte público entre Valencia, Camp de Túria y La Serranía
S AN ANT ONI O DE BENAG EBER
REDACCIÓ | La Conselleria de 
Infraestructuras, a través de la 
Autoridad de Transporte Metro-
politano de València (ATMV), ha 
adjudicado a Edetania la línea 
de autobús CV-103. València 
Metropolitana Nord-Oest. Esta 
línea conectará los municipios 
de Camp de Túria Benaguasil, 
Benissanó, Bétera, la Pobla de 
Vallbona, l’Eliana, Llíria, Náque-

ra, Paterna, Pedralba, Riba-Roja 
de Túria, San Antonio de Be-
nagéber, Serra y Vilamarxant, 
además de Bugarra, Burjassot, y 
Gestalgar, lo que representa una 
población de 334.151 habitantes.

En el caso de San Antonio de 
Benagéber, las líneas que da-
rán servicio al municipio pasan 
de dos a ocho, las frecuencias 
se multiplican por tres en días 
laborables y se duplican los tra-

ectos en fi nes e semana  e
más se amplían las rutas con co-
nexiones directas al Hospital de 
Llíria o a las Universidades y San 
Antonio contará por primera vez 
con dos líneas de bus nocturno.

El nuevo contrato estará vi-
gente durante los próximo diez 
años y está presupuestado en 
94,4 millones de euros. La línea 
contará con 24 líneas diurnas y 4 
líneas nocturnas, con 695 expe-

diciones en días laborables, 263 
expediciones en sábados y 131 en 
domingos y festivos. Esta línea 
también contará con una nueva 
 ota e auto uses e ct icos  e 

fácil acceso para personas con 
movilidad reducida.

La adjudicación de esta línea 

también favorecerá las conexio-
nes con las estaciones de metro, 
además de mejorar conexiones 
con enclaves de interés como 
son el Hospital de Llíria, la Po-
litécnica y el Campus de Taron-
gers de la Universitat de Valèn-
cia.

Perros de rescate ayudarán a la Policía 
Local en la búsqueda de desaparecidos

El Ayuntamiento de San An-
tonio e ena e  a fi ma o 
un convenio de colaboración 
con la asociación U.C.R. BUSK-
9 València. El acuerdo recoge 
que la agrupación BUSK-9 co-
laborará con la Policía Local y el 
Ayuntamiento en los operativos 
de búsqueda de personas des-
aparecidas dentro del término 
municipal con los equipos y pe-
rros especializados en rescate de 
personas. Esto reducirá el máxi-
mo tiempo que pueda estar una 
persona desaparecida.

A la reunión que tuvo lugar el 
pasado 17 de noviembre, asis-
tieron el concejal de Seguridad, 
Pedro Pérez, junto con la presi-
denta de la asociación de BUSK-
9, Iria Palacios, que fueron los 

enca a os e fi ma  e  acue o 
de colaboración en materia de 
Protección Civil. En la reunión 
también participó Gabriel Pi-
ta c , fi cia  e a o icía oca

Pérez ha agradecido a la aso-
ciación BUSKA-9 València, a su 
Equipo de BUSK-9 y a su presi-
denta, “su disposición y colabo-
ración”. 

Según el responsable de Se-
u i a  iu a ana, a fi ma 

del convenio subscrito es muy 
importante porque nos asegura 
una capacidad técnica, además 
de estar muy preparados ante 
la desaparición de una persona. 
Esto ayudará a reducir el tiempo 
máximo de la búsqueda. Pero  lo 
más importante de este acuerdo 
es que salvará vidas”.

Los comercios locales sortean 20 cheques 
regalo de 50 euros durante esta Navidad

La Asociación de Comercian-
tes de San Antonio de Benagéber 
ha puesto en marcha una cam-
paña navideña para que los veci-
nos se enefi cien e as enta as 
de comprar en los comercios lo-
cales. La campaña consistirá en 
el sorteo de 20 cheques regalo 
valorados en 5o euros cada uno 
entre todos los clientes que com-
pren en los comercios locales 
durante este periodo festivo de 

los meses de diciembre y enero. 
Hasta el 5 de enero, todos 

aquellos que realicen compras 
superiores a 10 euros en cual-
quiera de los comercios asocia-
dos a esta campaña -que se po-

n i entifi ca  con e  istinti o 
‘Comercios SAB’-  entrarán en el 
sorteo de los 20 cheques regalos.

El sorteo en el que se conoce-
rán los premiados se realizará el 
próximo 9 de enero. 
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Les Termes Gastrobar elabora el millor esmorz aret llirià



L ’ EL I AN A
P AT RICIA GU Z MÁ N  | L’Elia-
na s’ha convertit en el primer 
poble a tindre el seu propi joc de 
taula. Sobre el tauler, els carrers 
del nucli urbà del municipi de 

amp e ia, sis fi t es e co
lors, un dau i una pila de cartes. 
Els jugadors han de completar el 
eco e ut fi ns a a i a  a es

glésia. El primer a entrar al tem-
ple guanya.

Arribem a l’estudi de Nacho 
Timón per a jugar la primera 
partida amb el clavari major de 
la Clavaria del Carme, Salvador 
Lisart, el responsable de màr-
queting de la clavària, Ramón 
Rautenstrauch, i el dissenyador 
de ‘El joc del poble’. Al llarg del 
recorregut seguim les indica-
cions de les cartes en les quals 
apa ei en e s sím o s e ia
na com els patrons que son els 
comodins, la ‘dragó Anna’ i el 
ca o  ies  e ifi cis ca acte
ístics com a a o a i a o e 

del Virrei, elements de les festes 
com el correfoc, els gegants, la 

a an a, a co , i t a icions 
gastronòmiques com la paella o 
l’esmorzar.

Entre tirada i tirada, Salvador 
ens compta com va sorgir la idea 
d’aquest joc dels Clavaris 2024 
en el qual poden participar entre 

os i sis u a o s es e s  fi ns 
als 99 anys i que compta amb la 
col·laboració d’InfoTúria.

Q ui é s el ‘ p are’  del j oc?
Nacho. Ell ens va donar la idea i 
a pa ti  ací a ea it a  e s i

ui os, es ca tes i s e  ue a 
tirat del carro, ha dedicat moltes 
hores des de setembre perquè 
esti a e  oc a a  ca e  ensem 

ue se  un it  
En aq uesta p rimera edició 
s’ h an llanç at 4 0 0  unitats, el 
cost de les quals a si ut fi -
nanç at p er les 3 2  emp reses i 
comerç os p atrocinadors. H i 
h aurà  una seg ona?

s  ocs ue i en a a en
da estan pagats pels esponsors. 
Gràcies a ells podem vendre’ls 

a 20 euros i el 
enefi ci ani  

a la celebració de 
les Festes Majors de 2024. Els 
diners que s’obtinguen de la co-
mercialització ens permetrà fer 
coses ue fi ns i tot a s a ien 

ei at e e  a se ona e ici  
dependrà del fet que s’esgote la 
primera i que hi haja demanda 
i també interés de nous patroci-
na o s  ensem ue sí, pe u  
esta an en es tau es e es amí
lies de l’Eliana tots els dies. 
L ’ Aj untament p articip a 
d’ alg una manera?  O  é s una 
iniciativ a p riv ada?

L’Ajuntament 
ap au ei  a iniciati a, pe  no 
ha col·laborat econòmicament. 
Li vam oferir el joc per a re-
partir-lo en Nadal, però no han 
pogut pel cost. És una iniciativa 
privada.
Com es p ot aconseg uir el 
j oc?
El joc està disponible per a rega-
lar i jugar aquest Nadal. Es pot 
reservar a través del correu  de la 
clavària clavariadelcarmeliana@
gmail.com o a través del what-
sapp (687370614/669921382). 

Nacho Timón, que es dedica al 
disseny de tota mena de produc-
tes susceptibles de ser fabricats, 
està molt satisfet del resultat del 
seu primer joc de taula.
H as f et tot:  il· lustracions, 
tauler, cartes, instruccions, 
caix a. En q uè  t’ h as insp irat?
Si hi ha algun joc similar d’altres 
pobles, no l’he vist. No crec que 

i a a una cosa sem ant  ense 
que és una idea original. Busca-
va una cosa amb la qual sorpren-
dre i ser susceptible de vendre’s 
per a poder recaptar diners per a 
la clavària i que les festes del po-
ble foren millors. Un joc de taula 
permet passar una bona estona i 
és per a tots els públics. En l’Oca, 
en el joc de l’‘UNO’ i l’he anat 
en i uint am  coses típi ues e  
poble. L’objectiu és que la gent el 
compre i es divertisca i estiga en 
amí ia o am  amics  e  a u a  

a ca o a  a ís, ue u uen a  
joc de l’Eliana.
F a f alta ser de l’ Eliana p er a 
j ug ar?
Si eres de l’Eliana et farà més 
gràcia, però si no, no passa res, 
no hi ha preguntes i respostes. 

ot u a  ua se o
Si h i h ag uera una seg ona 
edició, canv iaries alg una 
cosa?
De disseny no. En la dinàmica 
del joc introduiria alguna carta 
pe  a posa o un poc m s i íci  
als jugadors.
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L’Eliana ja té el seu propi joc de taula 
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El cardiólogo A nastasio Montero 
recoge el Premio Ciudadano
Los Premios C iudadanía reconocen a J av ier Soler, Andreu Soler, 
I nma Albert, F E LI AN A, E f ectos E sp eciales y  J osé  Manuel R ico
L ’ EL I AN A
REDACCIÓ | Los Premios Ciu-
dadanía Vila de l’Eliana han reco-
nocido al desaparecido maestro y 
exdirector del colegio Virgen del 
Carmen, José Manuel Rico, por 
su dedicación durante 23 años i 
el galardón al Ciudadano ha sido 
eco i o po  e  ca i o o  afi n

cado en l’Eliana José Anastasio 
Montero, cirujano cardiovascu-
lar que tiene en su expediente 
avances médicos como el primer 
trasplante cardíaco en 1986 o el 
primer implante de un corazón 
mecánico en 2014.

Entre los galardonados, elegi-
dos por parte de una comisión de 
entre las propuestas realizadas 
por la ciudadanía, subieron al 
escenario el atleta máster Javier 
Soler, que en triple salto ha con-
seguido sus mayores éxitos en el 
Campeonato de España y el com-
positor, pianista y percusionista, 
Andreu Soler, por su aportación 
al campo de la música, en el que 
ha sido ya reconocido por sus 

piezas corales, como director de 
diferentes coros y como profesor 
de piano en la Unió Musical de 
l’Eliana.

El premio en Educación ha ido 
a la maestra del colegio público 
El Garbí desde hace 25 años, In-
maculada Albert, por su compro-
miso en la enseñanza de varias 
generaciones de elianeros. 

En el ámbito de la Actividad 
Empresarial ha sido reconocido 

el comercio Efectos Especiales y 
el premio ciudadanía de Sosteni-
bilidad Ambiental ha recaído en 
la asociación FELIANA.

Por su parte, el mejor expe-
diente académico del IES l’Elia-
na en el curso 2022/2023, único 
premio que se otorga sin proceso 
de elección, ha sido compartido 
entre las alumnas Laura Ke Mu-
ñoz Elizalde e Inés Jiamin Pérez 
Villalobos.

F o t o  d e  f a m i l i a  d e  l o s  p r e m i a d o s .

L ’ EL I AN A

El B osque de la B ienvenida crece con los 
chopos y  encinas de 5 7  niñ os del 2022 

El Bosque de la Bienvenida 
de l’Eliana continúa con su cre-
cimiento después de que 372 
niños de la localidad hayan 
plantado ya sus árboles en el Ba-
rranco de Mandor desde 2017. 
En la séptima edición, celebrada 
el 25 de noviembre, 57 eliane-
ros nacidos en 2022 y sus fami-
lias plantaron por primera vez 
chopos y encinas, unas especies 
que aportarán sombra, resisten-
cia a la contaminación y de cre-
cimiento rápido. 

Como en ediciones anteriores 
cada árbol estará señalizado con 
el nombre y la fecha de naci-

miento del niño hermanado. De 
esta forma, además de contri-
buir a crear un espacio natural, 
podrán acompañar su proceso 
de crecimiento, así como corres-
ponsabilizarse de su cuidado.

El alcalde Salva Torrent ha 
recordado que este acto da la 
bienvenida a los nuevos vecinos, 
al tiempo que trabaja el senti-
do de pertenencia al territorio 
y contribuye a cuidar el planeta 
y mitigar el cambio climático, 
‘echando raíces en l’Eliana para 
poder crecer y expandirse hasta 
y hacia donde su futuro les lle-
ve’. 
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Pressupostos participatius de rè cord
La novena edició dels Pressu-

postos Participatius de l’Eliana 
ha batut tots els rècords amb 
quasi 300 propostes presenta-
des, de les quals 18 propostes 
han arribat a la fase de votació 
i amb 2.403 vots registrats i 
emesos per 916 veïns empadro-
nats en el municipi de més de 16 
anys.

Les tres propostes més vota-
des són la instal·lació de fonts 

ai ua fi t a a en i e ses o
nes i en e s e ifi cis i insta a
cions públiques, amb 301 vots; 

la creació de pistes de pàdel mu-
nicipals, amb 236 vots; i l’ade-
quació de la llar del jubilat amb 
216 vots. 

El procés de Pressupostos Par-
ticipatius servirà com a referent 
per a l’elaboració del Pressupost 
Municipal de 2024, en el qual 
l’Ajuntament assumirà el cost 
per a l’execució d’aquestes tres 
inversions que han resultat tria-
des per la ciutadania i la resta de 
propostes es tindran en compte 
en futures actuacions d’inver-
sions municipals.

A quests són el guany adors del concurs de relats Escrits a la Tardor
 fi n es p ima e a  e os  ustín anco a si ut o a uan a o a e a  e ici  e  ce tamen 

de relats Escrits a la Tardor Vila de l’Eliana en la modalitat en castellà. En valencià, ‘Gent normal’ escrit 
pe  a o u o , a si ut e  eta  se eccionat pe  u at e  concu s i e  p emi en a cate o ia e u eni  
en caste  a si ut pe  a a tina a a i a am  e  seu títo   u a  ue necesito  

L ’ EL I AN A
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LLÍRIA
REDACCIÓ | La Tourist Info 
de Llíria ha acollit la jornada so-
bre comerç local organitzada per 
InfoTúria amb la col·laboració 
d’À Punt, l’Ajuntament de Llí-
ria, la Mancomunitat Camp de 
Túria i Caixa Popular. El fòrum 
va reunir representants de les 
diferents administracions, de les 
associacions de comerciants i de 

entitat fi nance a a enciana
La presidenta de la Mancomu-

nitat Camp de Túria, Amparo 
Navarro, va obrir l’acte que va 
reunir mig centenar d’assistents  
defensant el treball realitzat a 
través de Comerç Actiu des de 
l’ens que agrupa els 17 muni-
cipis de la comarca: “El nostre 
objectiu és impulsar iniciatives 
que ens facen créixer i promou-
re el comerç i el producte local. 
Volem ser comarca de la mà del 
comerç local”.

En la taula de debat van parti-
cipar l’alcalde de Llíria, Joanma 
Miguel; el president d’Unió Gre-
mial i de la Federació del Comerç 
de Llíria, Juan Motilla; Chelo 
Herráez, directora de Promoció 
Econòmica de la Mancomunitat; 
i Vicent Vengut, director de Co-
merços de Caixa Popular. Tots 
ells van abordar els problemes 
del xicotet comerç com el relleu 
generacional, el digitalització, 
les plataformes de venda en línia 
i el paper de les administracions.

Motilla va reclamar la neces-
sitat de regulació i de mantin-
dre les ajudes a les associacions: 
“L’administració ha de regular. 
No val l’autoregulació. El 96% 
de les empreses són comerç lo-
cal i un 4% grans empreses que 
controlen el 50% de la factura-
ció. Eixa dada ofega els pobles”.

L’alcalde va defensar que el 
paper de les administracions 
locals és “fomentar entorns co-
mercials atractius” i destacà la 
fi a  mos e  i a campan a 

e  smo a et i i  

Per al responsable de Caixa 
Popular l’èxit passa per l’es-
pecialització, per saber triar 
e  c ient i ap ofi ta  es a es 
socials i plataformes per a diri-
gir-se a ells. 

Hérraez va advertir que el 
80% de les empreses a la comar-
ca són pimes o micro empreses 
que tenen complicat el relleu 
generacional i “si un poble es 
queda buit de comerços eixe es-
pai l’ocuparan uns altres, per la 
qual cosa a l’hora de pensar quin 
tipus de municipis volem hem 
de fer-ho també amb els comer-
ciants”.Davant els reptes com la 
digitalització i la sostenibilitat, 
va assegurar que els comerços i 
pimes “o s’adapten o moriran”.

La regidora de Comerç, Ma-
ría José Llopis, tancà la jornada 
apostant per la creació de siner-
gies entre el comerç, el turisme 
i la cultura a través del patri-
moni i la música i anuncià una 
nova edició del bo comerç amb 
un pressupost de 100.000 eu-
ros i un nou bo d’hostaleria do-
tat amb 30.000 euros. Llopis va 
defensar que el comerç local és 
“és el motor econòmic i social”, 
encara que “ens queda molt per 
fer als consumidors, als comer-
ciants i a les administracions”.

La jornada comptà amb la 
presència del director general de 
Desenvolupament Rural, Javier 
Benito, la vicepresidenta segona 
de la Diputació, Reme Mazzolari 
i del diputat provincial de Com-
promís, Pau Andrés, a més de 
regidors de Llíria i Riba-roja.

La T ourist I nfo de Llíria va acollir la j ornada sobre 
comerç  local organitz ada pel periò dic I nfoT úria i À  Punt

La supervivè ncia del comerç  local,  a debat

””Una ciutat dinàmica necesita 
un comerç viu. Nosaltres 
apostem pel comerç de Llíria, 
el comerç de proximitat
JOANMA MIGUEL

””Amb la sinergia de comerç 
local, patrimoni i cultura 
musical podem crear més 
riquesa i donar més vida 
MARIA JOSÉ LLOPIS

””
””
A Caixa Popular tenim 
productes especifics per a 
comerços i sempre estem 
recolzant el comerç local
VICENT VENGUT

Des de el programa de 
Comerç Actiu s’incentiva a 
les associacions per a que 
tinguen millor projecció
AMPARO NAVARRO

””No val l’autoregulació. Les 
coses han d’estar regulades, 
no pels sectors sinó per part 
de l’administració pública
JUAN MOTILLA

GALERIA DE FOTOGRAFIES
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“Me preocupa 
cómo están las 
personas, no 
inaugurar plaz as”

X imo Segarra ( PP) , alcalde de B enaguasil en el salón de plenos

BEN AG U AS I L
P . GU Z MÁ N | En el año 2024 
que estamos a punto de estre-
nar Ximo Segarra cumplirá 21 
años como alcalde de Benagua-
sil. El popular, que accedió a la 
alcaldía en 2003, y que cuenta 
las elecciones por mayorías ab-
so utas, e a  a  fi na  e esta 
legislatura como el alcalde  más 
veterano de la comarca. 
¿ Q ué  le q ueda p or h acer 
como alcalde tras 2 0  añ os?
Muchísimo. Hay cosas que me 
faltan porque no dependen de 
mí ni de otras administraciones, 
sino de las empresas privadas. 
Lo que quiero es tener un po-
lígono industrial que ofrezca 
trabajo, una zona residencial 
para que Benaguasil no sea solo 
viviendas e industria, sino tam-
bién comercio, que haya más 
gente viviendo aquí que para el 
comercio tenga más vitalidad.  
Que se cierre un local me due-
le. Quiero que cualquier autó-
nomo pueda vivir del trabajo 

ue e uste  i eso si nifi ca ue 
viva más gente haré lo posible 
para que sea así. Me queda que 
se abra el centro de día que se 
construyó hace 12 años. 
En cada cita electoral se 
cuestiona si rep etirá  como 
candidato. El 2 8 M no f ue 
una ex cep ción. 
Mientras tengas un objetivo, 
tendrás ganas. Si hay una meta, 
tendrás la ilusión de llegar y 
harás el esfuerzo. Cada cuatro 
años tienes que sacar de donde 
sea para que tus vecinos vivan 
mejor. No me presentaría sino 
fuera porque quiero un pueblo 
mejor que cuatro años antes. 
¿ Comp letará  su sex ta leg is-
latura?
Sin ningún problema. Al contra-
rio, las legislaturas se me hacen 
cortas. Quiero contar con más 
servicios, más suelo industrial, 
mejores condiciones para la 
agricultura. Por qué nadie pre-
gunta a los alcaldes ¿qué ves 
peor? 
P ues ¿ q ué  es lo q ue má s le 
p reocup a?
Veo cosas que me preocupan. 
No sé dentro de diez años quién 
va a cultivar los campos, como 
suben los precios de los alqui-
leres que expulsan a las familias 
con menos recursos o los des-
empleados con niños pequeños. 

Me preocupa cómo está la gente, 
no me preocupa inaugurar nada. 
Me tengo que preocupar por la 
gente que genera riqueza y por 
la que necesita ayuda, no por in-
augurar las plazas.
Durante el g obierno del 
B otà nic se q uej aba de q ue 
no le recibí an en los desp a-
ch os, ah ora con su p artido 
en el Consell ¿ tiene la ag en-
da llena?  
Se ha notado muchísimo, lo que 
ocurre es que es cuando menos 
dinero hay. Está todo compro-
metido. La situación que se ha 
recibido en la Generalitat es  
complicada y cada día tienen 
alguna sorpresa.  Pero nosotros 
estamos aquí en Benaguasil y es 
lo que toca hacer, reivindicar lo 
que creemos que es necesario.
¿ Cómo h an recibido sus p e-
ticiones?
Han sido entendidas por parte 
de todos. Durante los útimos 
ocho años el único conseller que 
me recibió fue el vicepresidente 
de Podemos. Ahora sí las puer-
tas están abiertas para todos. Yo 
he salido de algunas reuniones y 
estaba entrando un alcalde del 
PSOE de la comarca. Eso es lo 
que toca, recibir a todo el mun-
do. Lo que no era entendible es 
que no me recibiesen a mí o a un 
compañero del PP.
¿ Q ué  ex p ectativ as tiene de 
q ue se materialicen?
Con poco que se haga voy a sacar 
más para Benaguasil que en los 
últimos ocho años y sé que va-
mos a sacar algo. La insistencia 

es algo que tenemos muy claro. 
No solo vamos a pedir, sino que 
ustifi camos e  ue se ea ice 

a o po ue es en enefi cio e 
los vecinos de Benaguasil o de 
la comarca.  El centro de día es 
necesario porque la gente de Be-
naguasil es muy mayor y coinci-
dimos con otros municipios a la 
hora de la ampliación de la CV-
50. Hemos pedido también la 
ampliación del centro de salud. 
Mientras algunos estaban de va-
caciones hemos hablado con to-
dos: consellers, secretarios auto-
nómicos y directores generales. 
Y sin perderles la pista a todos.  
Se materializarán muchas pe-
ticiones, pero con que solo una 
se atienda, ya se habrá atendi-
do más que en los últimos ocho 
años. Y con que no nos pongan 
palos ya habremos consegui-
do más.  No solo es dinero son 
las opciones que dejas de tener 
porque no es posible que para 
tener un polígono de 400.000 
m2 estemos siete años porque  
alguna empresa se podía haber 
establecido y si hay una docena 
de puestos de trabajo nuevos en 
este pueblo mi obligación es pe-
lear para que estén.
A p esar de ese ning uneo del 
q ue se q uej aba, h a rev alida-
do la may orí a absoluta p or 
sex ta v ez consecutiv a.
La gente sabe que nosotros no 
paramos esté quien esté. Mi obli-
gación no es perdonar a unos y 
culpabilizar a otros. La Genera-
litat es una administración que 
me tiene que ayudar cuando yo 

ustifi ue ue necesito a u a  
Cuando siendo objetivos vemos 
que a otros con nuestros mis-
mos p o emas es an in  a o 
con recursos para eliminar esos 
problemas que yo tenga que pro-
testar la gente esto lo entiende. 
Sea cual sea el color de quien 
gobierne en la Generalitat. La 
gente ha visto que hemos reivin-
dicado muchas cosas necesarias 
y que no tenían que pagarse con 
recursos del ayuntamiento. 
¿ A q ué  v a destinar esos re-
cursos p rop ios?
Tenemos que invertir en  el 
mantenimiento y la mejora de 
las instalaciones, hacer un ma-
yor esfuerzo en la limpieza viaria 
y  en el mantenimiento de calles 
y en todo aquello que pueda sig-
nifi ca  ue en e  pue o se est  
más a gusto viviendo. Y mejorar 
los servicios sin generar ni au-
mentar los impuestos y tasas. 
Aquí no hay impuesto de plusva-
lía, los menores de 35 años tiene 
una onifi caci n en a icencia 
de obras para construir su vi-
vienda, todos los locales comer-
ciales que van a hacer reforma 
tienen e   e onifi caci n  
Hemos bajado y eliminado im-
puestos y aguantado las subidas 
de precios. Pero yo no estoy dis-
puesto a tener que subir ningún 
impuesto ni establecer nuevos 
porque las familias lo están pa-
san o ma   e an a fi na  e mes 
cada vez peor. Y si puedo por-
que hay más ingresos los bajaré 
más. No estamos para recaudar 
y poner nuestro nombre en una 

placa. En los tiempos que corren  
estás aquí para servir a la gente. 
Ahora si algo es necesario se tie-
ne que hacer. Nosotros pagamos 
dos veces la deuda del Ayunta-
miento, la histórica y la que se 
generó por culpa de la mala ges-
tión del PSOE en 1982. Hemos 
tenido que hacernos cargo de 
5,7 millones de euros de los que 
debemos ahora tres y esperamos 
terminar esta legislatura de-
biendo poco o nada. Pero si hace 
falta endeudarse nos podemos 
endeudar, no hace falta decirle a 
la gente que pague más. Gracias 
a la contención tenemos para 
atender alguna emergencia.
¿ Q ué  sup one p ara B enag ua-
sil la p articip ación en los 
p roy ectos europ eos?
Hay cosas que se tienen que 
aprender. Para ser mejores no 
tenemos que mirarnos el om-
bligo. Hay que salir mucho más 
y compartir experiencias. Los 
proyectos europeos sirven para 
aprender.  A veces también para 
valorar el trabajo que se hace 
aquí. Hay experiencias que se 
podrían poner en marcha como 
combinar la agricultura con la 
hostelería y el turismo para ge-
nerar riqueza. Los tiempos que 
nos vienen no van a ser fáciles 
y hay que ayudar  al que tiene 
ganas de trabajar, no castigar 
al que trabaja. Te puedes caer 
una y mil veces pero tienes que 
levantarte siempre. El que no se 
e anta si nifi ca ue a no tiene 

ilusión y lo que no pueden per-
der las personas es la ilusión.  
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B enaguasil reclama l’ obertura del C entre 
de D ia per als maj or al llarg del 2024

L’alcalde de Benaguasil, Ximo 
Segarra, ha rebut el secretari au-
tonòmic de Sistema Sociosani-
tari, Emilio Argüelles, la direc-
tora general d’Infraestructures 
Sociosanitàries, Maria Ángeles 
Ramón-Llin, i el director gene-
ral de Diversitat, Stephane So-
iano, ue s an esp a at fi ns 

al municipi per a visitar les ins-
tal·lacions del centre social poli-
valent.

Durant la seua visita l’alcalde 
els ha traslladat la necessitat de 
posar en marxa aquest servei so-
ciosanitari i agilitzar el seu fun-
cionament, i els ha explicat els 
motius pels quals és necessari 
comptar amb un Centre de Dia 

per a millorar la qualitat de vida 
de les persones majors de Bena-
guasil.

Després de la visita el secreta-
ri autonòmic ha assegurat que 
“accelerarà la posada en mar-
xa el més prompte possible del 
centre de dia de Benaguasil per 
a donar cobertura i atenció a les 
persones majors i donar respos-
ta a la demanda dels veïns de la 
localitat”.

Per la seua part, Stephane So-
riano ha assenyalat que “aquest 
centre és una necessitat i una 
reivindicació del municipi”, i ha 
destacat la insistència de l’alcal-
de perquè el Centre de Dia estiga 
en funcionament el 2024.

U na representació  de dones participa a 
I talia en la tercera j ornada ‘ W omen E quity’

Benaguasil ha participat a 
Guardistallo en la jornada ‘So-
lidaritat en Temps de Crisi’, 
emmarcada en el context del 
Projecte Europeu ‘Women equi-
ty’, l’objectiu del qual és cons-
cienciar sobre les barreres a les 
quals s’enfronten les dones per a 
accedir al mercat laboral i millo-
rar les condicions.

Amb la missió d’involucrar ac-
tivament persones i organitza-
cions en la promoció de la igual-
tat de gènere, al costat del grup 
de dones de Benaguasil han as-
sistit també a les jornades repre-
sentants de Portugal, Romania, 
Grècia, Eslovènia i Bèlgica.

Les jornades han comptat amb 
la intervenció d’institucions i 
associacions de dones agràries 
que han parlat sobre la igualtat 
de gènere en el món del treball, 
així com d’experiències de bo-
nes pràctiques per a millorar la 

inclusió de les dones al mercat 
laboral, constituint una oportu-
nitat no sols per a empoderar les 
dones i donar-les veu, sinó tam-
bé per a llançar llum sobre una 
realitat vital i buscar solucions 
de manera col·laborativa.

A més de les ponències sobre 
quines podrien ser les noves po-
lítiques per a les dones per a la 
igualtat de gènere en el món de 
l’ocupació, s’han realitzat jocs i 
dinàmiques participatives amb 
les quals continuar oferint eines 
per a millorar la inclusió de les 
dones al mercat laboral.

El projecte Women equi-
ty, liderat per l’Ajuntament de 
Benaguasil, forma part de la 
convocatòria Xarxes de Ciutats 
del Programa de Ciutadania, 
Igualtat, Drets i Valors i aborda 
l’accés de les dones al mercat la-
boral des d’una perspectiva eu-
ropea.

Les falles revelen els monuments
Les deu comissions f alleres de Benaguasil presenten els esbossos 
de les f alles q ue es plantaran als carrers el prò x im mes de març
BEN AG U AS I L
REDACCIÓ | Les comissions 
falleres de Benaguasil han reve-
lat els esbossos dels monuments 
que plantaran al mes de març, en 
un acte carregat d’emoció i ganes 
perquè aquests dibuixos cobren 
vida en poc més de tres mesos. 
Els presidents i falleres major i 
infantil de cadascuna de les 10 
falles van pujar a l’escenari per 
a mostrar les seues propostes i 
revelar el que és el secret millor 
guardat per les comissions, els 
esbossos dels monuments que el 
15 de març eixiran al carrer.

Un a un tots ells van explicar 
la temàtica plasmada, l’artista i 
la composició dels monuments 
que es plantaran als carrers de 
Benaguasil el mes de març.

A la presentació van acudir 
l’alcalde de Benguasil, Ximo Se-
garra, i la regidora de Falles, Ana 
Aleixandre, els qui, al costat de 
la presidenta de la Junta Local 
Fallera, Pepa Cano i les Falleres 

Majors de Benaguasil, van rebre 
les comissions. Abans de l’acte, 
els representants de les comis-
sions an esfi a  pe s ca e s 
abillats amb la indumentària 
tradicional valenciana.

Esboç  del monument de la F alla el P eny ot.

G ran afluè ncia de públic en el mercat de Nadal
Durant els tres dies de mercat els veïns de Benaguasil i de poblacions veïnes han gaudit de tallers de ma-
nualitats, carter real, jocs, espectacle circense i de foc a més de grups d’animació i ball que amb les seues 
co eo afi es an esfi at pe s o tants e  ecinte  n uan  s a a e it a pista e e  ue a insta at 

a untament am  a co a o aci  e s u sos i fi es e a ia  pe  a ent etin e e s m s icotets



20 desembre 2 0 2 3 A ctualitat comarcal         

BEN AG U AS I L
P. G. | En los últimos años, 
Benaguasil se ha v olcado en 
la participación en proyec-
tos europeos. ¿Qué supone 
para el municipio abrirse a 
Europa?
Benaguasil ha sabido entender 
la importancia de las institucio-
nes europeas y lo fundamental 
que resulta optar a fondos de la 
Comisión Europea que permitan 
poner en valor nuestra localidad 
y darla a conocer más allá de la 

Comunidad Valenciana. Creo 
que la apuesta por Europa del 
gobierno municipal de Ximo 
Segarra fue un acierto y fruto 
de ello hemos avanzado mucho 
en la captación y participación, 
pero también en el sentido de 
pertenencia a la Unión Europea.
Benaguasil lidera el pro-
yecto W O MEN EQUI T Y  
que busca soluciones a las 
barreras del acceso de las 
mujeres al mercado labo-
ral y participa como socio 
en el proyecto S mart and 
Digital Agricultura para 
prev enir el desempleo ju-
v enil apoyando nuev os 
puestos en la agricultura y 
en S ET -O F F  para mejorar 
la preparación y seguridad 
ocupacional del personal 
de Protección Civ il. T am-
bién está activ amente en 
Y O U& EU que acerca la UE 
a los jóv enes a trav és de la 
formación, mov ilidad, em-
pleabilidad y participación 
y GI R LS 4 T ECH que fomen-
ta el emprendimiento y el li-
deraz go femenino. ¿Qué re-
percusión real tienen esos 
proyectos en el municipio? 
¿En qué se han materializ a-
do estas iniciativ as?
En primer lugar, hay una reper-
cusión reputacional. Benaguasil 
se ha convertido en referente 
autonómico en materia de cap-
tación y desarrollo de proyectos 
de la Unión Europea. Junto con 
Quart de Poblet, somos el muni-
cipio menor de 50.000 habitan-
tes que más proyectos europeos 
ha conseguido y llevado a cabo. 
También hay un factor de con-
cienciación ciudadana. En Bena-
guasil existe una conciencia real 
de la importancia de la Unión 
Europea a la hora de diseñar y 

plantear la sociedad que quere-
mos construir. La juventud en 
este aspecto juega un papel fun-
damental y hemos logrado, por 
ejemplo, que muchos jóvenes de 
nuestro municipio lleven a cabo 
intercambios en otras ciudades 
europeas, conozcan otras cultu-
ras y tradiciones, pero también 
que se involucren de una forma 
activa en la toma de decisiones.
¿Con cuantos países euro-
peos se han establecido re-
laciones?

Benaguasil está actualmente 
hermanado con el municipio 
italiano de Guardistallo y he-
mos establecido relaciones 
con administraciones públi-
cas, universidades, empresas 
y entidades del tercer sector 
de alrededor de 15 países.  
Creo que hemos sabido ex-
portar todo lo bueno que te-
nemos, desde la cultura hasta 
la gastronomía pasando por 
la agricultura, las tradiciones 
o, incluso, formas de gestión 
pública en materia de seguri-
dad.
Una de las últimas inicia-
tiv as del Ayuntamiento 
de Benaguasil después 
de las elecciones munici-
pales fue trasladar hasta 
Bruselas a una nutrida 
delegación conformada 
por alcaldes y concejales 
de los 1 7  municipios de la 
comarca de Camp de T ú-
ria. ¿Qué balance hace de 
esa experiencia?
La experiencia no solo ha sido 
positiva, sino que creo que ha 
resultado fundamental para 
relanzar las relaciones entre 
los 17 municipios de la co-
marca Camp de Túria. En este 
sentido quiero agradecer al 
alcalde de Benaguasil, Ximo 
Segarra, y al alcalde de Vila-
marxant, Héctor Troyano, la 
confi an a ue tu ie on en mí 
para plantear esta iniciativa 
al eurodiputado y ex ministro 
de Exteriores, José Manuel 
García Margallo, quién tuvo 
a bien correr con los gastos 
de transporte y hospedaje. Lo 
he defendido siempre, tene-
mos que ser capaces de elevar 
la visión y alejarnos del cor-
toplacismo y pensar en una 
comarca mucho más cohe-

sionada de lo que ha estado en 
los últimos ocho años. He sido 
muy crítico con la gestión que 
se ha llevado a cabo en la Man-
comunitat Camp del Túria por 
el anterior gobierno socialista, 
pero es cierto que confío en que 
la nueva presidencia aprove-
chará todas las oportunidades 
posibles actuando siempre de 
forma leal con la totalidad de 
los municipios de la comarca 
dejando a un lado los colores 
políticos, buscando el consen-

so y centrando la acción pública 
en lograr mejores infraestruc-
turas, en servicios públicos o la 
puesta en marcha del transporte 
público que ha adjudicado hace 
unas semanas el Consell  de Car-
los Mazón. Por mi parte, saben 
que como director general de la 
Generalitat Valenciana, siempre 
que se me pida ayuda, haré todo 
lo posible para obtener los resul-
tados esperados.
¿Qué papel v an a jugar los 
fondos europeos en el de-
sarrollo de los municipios 
v alencianos?
Los fondos europeos son pie-
dra angular de la evolución de 
nuestros pueblos y ciudades. La 
política europea tiene una inci-
dencia del 90 por ciento en la 
normativa nacional y los fondos 
que llegan a la Comunidad Va-
lenciana deben ser ejecutados 
en su totalidad para que cada 
municipio vea mejoras y proyec-
tos cumplidos. Por desgracia, el 
anterior gobierno de la Genera-
litat Valenciana no utilizaba la 
totalidad de los fondos que te-
nía a su disposición y alrededor 
del 57 por ciento de los mismos, 

unos 1.900 millones de eu-
ros no se han gestionado. 
Esta es una situación que 

afecta de for-

ma directa en la mejora de in-
fraestructuras y servicios por lo 
que, desde las distintas conselle-
rias se está trabajando con el ob-
jetivo de revertir la nula gestión 
de años anteriores.
Como nuev o director gene-
ral de Div ersidad, ¿cuales 
son sus principales objeti-
v os para esta legislatura?
Aprovecho la pregunta para 
agradecer públicamente a través 
de vuestro medio comarcal a to-
das las personas que después de 
mi nombramiento me felicita-
ron. Ser director general no en-
traba en mis planes vitales, pero 
debo reconocer que es un tre-
mendo honor que Camp de Tú-
ria esté representada en el Con-
sell de la Generalitat Valenciana, 
no sólo a través de un benagua-
silero sino también a través de la 
Diversidad, que humildemente 
pretende poner valor todo lo 
bueno que llevan a cabo los mu-
nicipios de nuestra comarca y de 
los que he aprendido a lo largo 
de estos años.En cuanto a las 
competencias encomendadas 
por el presidente Mazón y por 
la vicepresidenta Susana Cama-
rero, hablar de Diversidad es 
hacerlo en materia sexual, étni-
ca, cultural, religiosa, de género, 
igualdad de trato y también so-
bre migrantes y refugiados. Las 
líneas de actuaciones que vamos 
a poner en marcha en 2024 ra-
dican precisamente en hacer 
diversa la diversidad, contando 
con todos, sin sectarismos y an-
teponiendo a las personas por 
encima de las ideas. Es algo que 
he aprendido al lado del alcal-
de Ximo Segarra en Benaguasil 
pero que también aplican en la 

gestión autonómica el pre-
sidente Carlos Mazón 

y mi vicepresiden-
ta Susana Ca-

marero.

“H emos sabido exportar a 
Europa todo lo bueno que 
tenemos en B enaguasil”

Stephane Soriano, director 
general de D iversidad y  concejal 
de Proy ectos Europeos del 
A y untamiento de B enaguasil.
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El 25 de novembre, amb mo-
tiu del Dia Internacional de l’Eli-
minació de la Violència contra 
la Dona, Aqualia va llançar un 
missatge d’esperança a les do-
nes víctimes de la violència de 
gènere a través d’un nou repte: 
fer que el món de les víctimes 
d’aquesta xacra social torne a 
girar. Amb la idea d’aportar-los 
esperança, suport i seguretat, 
milers de persones van pujar fo-
tos d’abraçades a www.aqualia-
contigo.com compartint-les en 
Twitter o Instagram amb l’eti-
queta #Aqualiacontigo.

Una gota no cala, però quan 
en són centenars genera canvis. 
Així, per cada foto es van sumar 
500 gotes de solidaritat que es 
convertiran en ajuda a un dels 
projectes d’Adecco d’inserció 

laboral de víctimes de violència 
de gènere.

El desenvolupament de les ac-
cions forma part del compromís 
d’Aqualia amb la igualtat de gè-
nere com a base necessària per a 
aconse ui  un m n pacífi c i sos
tenible, tal com defensa l’ODS 5 
‘Igualtat de gènere’ de Nacions 
Unides. La promesa dels objec-
tius de desenvolupament sos-
tenible de no deixar que ningú 
es quede arrere no podrà com-
p i se sense posa  fi  a a io n
cia i discriminació contra dones 
i xiquetes a tot el món. 

Aqualia, companyia que os-
tenta el distintiu “Igualtat d’em-
presa” posa en marxa accions 
com la campanya #AqualiaCon-
tigo per a conscienciar i sensibi-
litzar sobre una igualtat real.

El Servei d’Aigües de Llíria s’uneix a 
la lluita contra la violència a les dones

Així serà el tercer col·legi de Llíria
LLÍRIA
REDACCIÓ | La Junta de Go-
vern Local ha aprovat l’adjudica-
ció, per 8,8 milions d’euros, de 
les obres del nou col·legi públic 
de Llíria, el CEIP número 3, que 
se situarà en un solar de més 
de 13.000 metres quadrats a la 
zona de Mura, al costat de l’IES 
Camp de Túria que ja està en una 
avançada fase de construcció.

El centre albergarà prop de 
 a umnes en os e ifi cis 

principals adaptats a la topogra-

fi a e  te en  i conso i ant es 
restes arqueològiques trobades 
a la parcel·la.

Comptarà amb 12 aules de 
Primària, sis de segon cicle i dos 
de primer d’Infantil, juntament 
amb un menjador per a 400 co-
mensals en dos torns.

El col·legi disposarà d’un gim-
nàs, vestuaris i urbanització dels 
espais lliures de la parcel·la amb 
una pista poliesportiva, un hort, 
el pati de jocs i un aparcament 
per al personal docent.

El regidor d’Infraestructures 
Educatives, Paco García, ha as-
senyalat que amb aquest projec-
te “es culminen les licitacions 
de les actuacions delegades per 
la Conselleria d’Educació dins 

e  a ifi cant, en e  ua  s a 
previst una inversió de més de 
22 milions d’euros, tant en les 
reformes fetes als col·legis Sant 
Vicent i Sant Miquel, i als insti-
tuts Camp de Túria i Laurona, i,  
ara, la construcció del nou IES 
Camp de Túria i el nou col·legi”.

L’ Aj untament adj udica p er 8 ,8  milions les obres del centre amb 
1 2  aules de Primà ria, sis de segon cicle i dos de p rimer d’ I nf antil
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RIBA-ROJA DE TÚRIACoto a les cases d’apostes
RIBA-ROJA DE TÚRIA
REDACCIÓ | El ple de l’Ajun-
tament de Riba-roja ha aprovat 
per unanimitat de tots els par-
tits i e mane a efi niti a e  a 
General d’Ordenació Urbana 

  pe  a est in i  a no a 
insta aci  e aso ine es, tana
to is, iscote ues, cases apos
tes i sex-shop en el nucli urbà i 
en les àrees residencials.

La posada en marxa d’esta ini-
ciativa tanca el procés adminis-
tratiu iniciat per l’Ajuntament 

ue es a ap o a  e   e u io  e 
 am  una mo ifi caci  pun

tua  n me o  e   pe  a 
a e u aci  e ete minats usos, 

després de sotmetre el mateix a 
la corresponent informació pú-
blica en els diversos portals d’in-
ternet i el seu trasllat a les admi-
nist acions p i ues

L’aprovació urbanística su-
posa una e u aci  eta a a e 
les condicions de determinats 
usos acti itats econ mi ues  

esta mane a, es aso ine es 
no es podran implantar en cap 
ona esi encia , ni en e  nuc i 

urbà ni a les urbanitzacions per 
una esti  incompati i itat  

om s po an e o en a ue
es ees pe meses, en e s usos 

dominants industrials.
a mo ifi caci  e   a ec

ta , tam , a es con icions e s 
tanato is i es iscote ues a ue 
no podran ser instal·lades en cap 
zona d’ordenació predominant 
esi encia , ni en e  nuc i u  

ni a les urbanitzacions. En el sòl 
urbà o urbanitzable només es 
po an insta a  en a ue s usos 
de predominança industrial i en 
la zona d’ordenació industrial 
compatible permesa.

Les condicions d’ús dels cen-
t es i cases apostes, a m s, e 
es oti ues e ti ues i se s op 

es e u en en esta mo ifi caci  
u anística uant a a seua ins
tal·lació i activitat. D’esta ma-
ne a, este tipus esta iments 
sí ue es po an insta a  en 
ones esi encia s semp e ue 
ua en, pe  a ai , una ist n

cia mínima de 200 metres de 
ist ncia especte e ua se o  

cent e e p im ia o secun ia, 
públic o privat. Estes restric-
cions es mantindran sobre una 
a t a mena emp a aments, 
com els 200 metres respecte del 

a c a ona o, a ona e a 
e a asa e u tu a, e  onse
ato i, e  pa e , e  po iespo tiu, 

el camp de futbol i la piscina.

E l P la G eneral restringeix  la instal· lació de nov es gasolineres, 
tanatoris i discoteq ues en el casc urbà  i les urbanitzacions

Gasolinera dins del casc urbà .

Premi ‘ Meninas’ de la FEMP contra la violè ncia masclista 
ot e municipis an si ut p emiats pe  a  es eninas  a uesta uitena e ici  an econe ut 
actuaci  e eta e, e on o i a amanca en a cate o ia e uptu a e  si enci  e onsu a, o ue o 

i i n en a e i o a e a esposta instituciona  e it ia astei , a i  i assanassa en a s
sist ncia, a u a i p otecci  i e i a o a, a e un o  i a unt en a mpu s e a o maci  

Les exhumacions en Villar avancen en la 
cerca dels veï ns represaliats en la Guerra Civil

a ca e e i a o a, o e t 
a a, s a t as a at a i a  e  

Arzobispo per a conéixer els 
t e a s e umaci  ue s es
tan duent a terme el cementeri. 
Després de la troballa durant 
esta tima campan a e ues 
fosses comunes i altres restes in-

i i ua s, e s es o os se cent en 
ara a localitzar als represaliats 

e i a o a ue, se ons tots e s 
in icis, po ien esta  ente ats 
en el campsant.

a ca e, acompan at e a 
e i o a ucaci  i em ia 
emoc tica, a a a, i una e

presentació de l’Associació per 
a a ecupe aci  e a em ia 
Democràtica de Riba-roja de 

ia, a isitat es e ca acions 
am  a ca essa e i a , a ía 

n e es eau
L’Ajuntament de Riba-roja va 

iniciar el procés de cerca al no-
vembre de 2018 junt amb el de 

i a , am  a fi na itat e oca
litzar als tres veïns de Riba-roja 
afusellats i soterrats en fosses 
comunes, a a fi  e a ue a i

i , ent e fi na s a i  i p incipis 
e mai  e 

s testimoniat es e poca 
an atifi ca  a use ament e 

 pe sones, en un so  ia, e s 
ua s t es e ns e en e i a o

a, ma eo e e  as i os  
i o a e s, e  i  an s i 
os  e ma n esa  esp s e 

romandre empresonats durant 
an s en una p es  e í ia, an 
se  t as a ats a i a  on e s an 
afusellar i enterrats en una fossa 
comuna.

Després de diversos intents 
a its ue an cent a  es a o s 

de cerca en els voltants de l’an-
tic camp e ut o  e a oma, 
els treballs de localització es van 
ep en e a  e e  en uan  

en e  cemente i e i a  atesos 
a t es testimoniat es e poca

untament e i a  a 
centrar la seua atenció en esta 
ona i e s esu tats o tin uts pe  
e uip ant op e s e sso

ciaci  ientífi ca uei  n
t o, an si ut a t o a a e i e
rents restes associades a un pilot 

a iaci  i a uns com atents en 
e  ont, ue a penes supe a en 
la majoria d’edat en el moment 
del seu afusellament.

Les evidències apunten al fet 
ue a ossa t o a a, en a ua  

actualment s’estan realitzant 
son e os, po ien aco i  es 
restes dels veïns afusellats. No 
obstant això estos treballs estan 
sent interferits per la presència 

ente aments ue es an ea
litzar en els 80.

untament e i a  a 
contactat amb les famílies per a 
facilitar-los l’exhumació i tras-
llat de les restes a una altra zona 
de nixos del cementeri.
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VILAMARXANT

E liminen 8 . 000 m2 de canyar del T úria 
i alliberen 9 0 ofegabous a la bassa

Prop d’un centenar de perso-
nes de diversos equips de la Con-
selleria de Medi Ambient han es-
tat treballant en les proximitats 
del riu Túria per a eliminar les 
làmines geotèxtils, instal·lades 
per a evitar el creixement de ve-
getació invasora, especialment, 
de la canya invasora.

Aquestes actuacions dutes a 
terme per la Generalitat perme-
tran recuperar el bosc de ribera 
valencià i els ecosistemes propis 
d’aquestes zones. A més, des-
prés de l’eliminació de més de 
8.000 m2 de canyars al Túria, es 
recupera també l’ús públic de les 
ribes i s’avança en les labors de 
prevenció d’incendis forestals.

L’Ajuntament de Vilamarxant, 
a través de la regidoria de Medi 
Ambient i Parcs Naturals, ha 

col·laborat en aquests treballs 
amb l’aportació de diversos re-
cursos i la gestió d’una part dels 
residus ocasionats. 

A més, una part de les làmi-
nes retirades es reutilitzaran i es 
destinaran a la Bassa Barreta on 
la conselleria ha dut a terme la 
solta de 90 ofegabous criats al 
Centre Aqüícola del Palmar i de 

ceano fi c i esp s e a e
tirada de les espècies exòtiques 
que havien estat abandonades 
a la zona i que suposaven una 
amenaça per a les espècies au-
tòctones.

Aquests exemplars alliberats 
tenen una marca individual a 
través d’un microxip que permet 
i entifi ca os i estu ia ne e s 
moviments i el creixement si són 
recapturats.

L’ajuntament de Vilamarxant 
sol·licitarà a la Diputació de 
València la inclusió de la carre-
tera de Teulada en el conjunt de 
camins contemplats en el catàleg 
de camins d’interés territorial, 
on es contemplen 22 camins en 
els quals la corporació provincial 
emprendrà actuacions de millo-
res. Aquesta carretera, també 
denominada CV-3770, va estar 
inicialment sota el control de la 
Diputació, però va ser cedida a 
l’ajuntament. Es tracta d’una via 
clau per al trànsit i les comuni-
cacions de Vilamarxant, ja que 
travessa gran part del terme mu-
nicipal i connecta amb diverses 
localitats a través de carreteres 
com la CV-50, la CV-380 en el 
trajecte de Xest a Pedralba i la 

CV-370 cap a Pedralba.
La sol·licitud obeeix a les ne-

cessitats i les reivindicacions 
que els agricultors porten anys 
traslladant al consistori, ja que 
és una de les principals vies in-
terurbanes del terme i condensa 
una impo tant a  u ncia e t n
sit. Aquesta infraestructura està 
directament vinculada al tràn-
sit agrícola i ramader, a més de 
connectar amb el polígon indus-
trial Enchilagar del Rullo i amb 
les urbanitzacions i els diferents 
disseminats de la zona. “Repre-
senta una oportunitat única per 
a Vilamarxant, per a fer front a 
les millores a la via i adaptar-la 
a les necessitats del municipi”, 
explica Héctor Troyano, alcalde 
de Vilamarxant.

V ilamarx ant encé n l’ arbre de Nadal 
de punt de ganx o mé s alt del mó n
VILAMARXANT
P ATRICIA GU Z M Á N | En la 
competició per a tindre l’arbre 
de Nadal més alt d’Espanya en-
tre Granada, Vigo, Baladona i el 
poble càntabre de Cartes, que 
presumeix de tindre l’arbre més 
alt d’Europa amb 65 metres, 
s’ha colat un municipi de Camp 
de Túria. Vilamarxant ha plan-
tat l’arbre de Nadal de punt de 
ganxo més alt del món. 
   Més de 10.00o peces cobreixen 
per complet l’estructura de 23 
metres d’altura. Però més en-
llà de l’altura, la característica 
més important d’aquest arbre 
és que ha unit tot un poble fent 
que centenars de veïnes s’hagen 
posat a treballar juntes per una 
causa solidària. 

Per a participar en aquest pro-
jecte, a mès, calia fer un donatiu 
destinat a l’Associació Espanyo-
la Contra el Càncer (aecc) per a 
a u a  a fi nan a  a in esti aci  
contra la malaltia.

Més de 150 cosidores, el grup 
local Cadeneta, amb la col·labo-
ració de l’Ajuntament de Vila-
marxant i d’empreses locals, han 
fet possible aquest projecte que 
va començar a caminar el passat 
mes de febrer amb la confecció 
de les peces de punt de ganxo. 

El pròxim 5 de gener el muni-
cipi rebrà a l’equip responsable 
de Guinness World Record per 

a valorar si l’esforç i dedicació 
aconse ui an, fi na ment, a uest 
gran reconeixement i el títol de 
mane a ofi cia

L’arbre monumental de color 
verd i en tons representatius de 

la terra valenciana, que ja està 
il·luminat des del 10 de desem-
bre i ha rebut la visita del Pare 
Noel, s’ha convertit en el major 
reclam turístic de la localitat du-
rant les festes nadalenques.

El  P a r e  No e l  e n  l ’ À r b r e  d e  Na d a l  f e t  d e  p u n t  d e  g a n x o .

E l 5  de gener un eq uip  de G uinness W orld R ecord v alorarà  si 
l’obra solidària de més de 150 veïns aconsegueix el títol ofi cial

E l trinquet acull la final de la C opa 2 d’ escala i corda
 in uet unicipa  e i ama ant a aco i  a fi na  e a opa  ai a opu a  e pi ota a enciana 

en a mo a itat esca a i co a   pa tit ent e e s os e uips es a iu e am  emoci  fi ns a tim se on 
en un trinquet que va omplir totes els seients. Finalmente la victòria va ser per a l’equip blau format per 
Alejandro Gil (Montserrat), Hilari (Beniparell) i Andreu de Bétera que es a imposar al grog.

agenda
cultural

Vilamarx ant

DIVENDRES 22 DE DESEMBRE
20 hores. Celebració de la ‘Llum de 
Betlem’. Parròquia.

DISSABTE 23 DE DESEMBRE
18:30 hores.  Concert de Nadal. Pavelló 
multiusos.

DIUMENGE 24 DE DESEMBRE
11:30 hores.  Nadales al carrer.Organitza: 
Coral Renàixer.

17 hores. Tradicional concurs de 
rastreres. Avinguda Dos de Maig.

00:30 hores.  Nadal Fest Carpa de Nadal. 
Pàrquing del Pavelló

DILLUNS 25 DE DESEMBRE
00 hores.  Eucaristia de mitjanit (del gall) 
cantada per la Coral Renàixer. Parroquia.
11 hores. Eucaristia i Tradicional Ball 
dels Pastorets i Grups de Danses

DIJOUS 28 DE DESEMBRE
20 hores. XII Sant Silvestre Solidària. A 
la Replaça.

DIVENDRES 29 I 30 DE DESEMBRE
19 hores. Exposició Llegat Artístic 
Martín Vargas. Casa de la Cultura.

DIUMENGE 31 DE DESEMBRE 
1 hores. Benvingut 2024. Carpa de 
Nadal. Pàrquing del Pavelló 

DIMARTS 2 I DIMECRES 3 DE DESEMBRE
17 hores.  Fira infantil. Replaça

DIJOUS 4 DE DESEMBRE
18 hores. Entrega de cartes als patges 
reials. Avinguda Dos de Maig

DIVENDRES 5 DE DESEMBRE
18 hores. Cavalcada dels Reis Mags. 
Replaça.
1 hores. Nit de Reis.  Carpa de Nadal.

S ol· liciten que la carretera de T eulada estiga 
en el catà leg de camins d’ interé s territorial
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Polémica por la tala del gran árbol 
del jardí n de la piscina municipal 
E l eq uipo de G obierno se basa en un inf orme de los té cnicos q ue 
def endía la tala porq ue las raíces af ectaban al hormigón del v aso
NÀ Q UERA
REDACCIÓ | El Ayuntamiento 
de Nàquera ha talado el árbol 
situado en el jardín de la pisci-
na municipal. Un ejemplar que 
originalmente estaba ubicado en 
la plaza del Padre Manuel Nava-
rro hasta su traslado a la piscina 
hace dos décadas.

Desde la oposición, tanto el 
PSPV como UPdN han critica-
do públicamente que el árbol ya 
desaparecido “tenía un gran va-
lor paisajístico y medioambien-
tal” y “ofrecía también un espa-
cio a la sombra en verano para 
los usuarios de la piscina  en las 
horas de más calor”.

Para el PSPV se trata de algo 
más que un árbol, ya que “el 
principal atractivo del munici-
pio para naqueranos y visitantes 
es la naturaleza que nos rodea y 
de la que somos puerta, en este 
caso de la Serra Calderona, pul-
món verde de la provincia” y en 
lugar de “promocionar y ampliar 
los espacios verdes acaban con 
e os sin e p icaciones ni ustifi 
caciones”. 

Desde UPdN hablan de “carni-
cería ecológica” la “destrucción 
del encanto que tiene nuestra 
piscina municipal” tras la tala 
del árbol que “aparte de su tra-
bajo de dar sombra, era un árbol 
en unas condiciones extraor-
dinarias para seguir viviendo”.
La formación local se pregunta 

“donde está el informe a día de 
hoy de un ingeniero agrónomo 
indicando la tala de este árbol” 
y si “es posible que un árbol de 
esta belleza y encanto en nuestra 
piscina municipal donde cobija 
a cientos de personas en verano 
y no demuestra ningún peligro 
sino a  cont a io, sea sac ifi ca o 
de esta manera”.  

Por el contrario, recuerdan 
que  “hay cientos de árboles que 
están molestando en parcelas 
municipales muertos pidiendo 
auxilio y con peligro de incendio 
y no acuden a ellos”. 

Desde el equipo de Gobierno 
se ha asegurado a medios que 

“ha sido una decisión de los téc-
nicos municipales para evitar 
daños en la piscina, ya que las 
raíces estaban afectando al hor-
migón” y que “se ha guardado 
un esqueje para replantarlo en 
otro lugar que no dañe ninguna 
instalación”. Según los respon-
sables municipales, se habían 
detectado daños en el vaso de la 
piscina, que corría el riesgo de 
romperse y quedar inutilizada o 
necesitada de una reparación de 
gran envergadura. La decisión  

e ta a  e  o  a ustifi can en 
base a un estudio emitido por 
los técnicos municipales del área 
que defendía la actuación.

El A y untamiento habilita una pista 
de hielo gratuita hasta el 7  de enero

El Ayuntamiento de Nàquera 
ha habilitado una pista de hielo 
dentro de las actividades navi-
deñas desde el 16 de diciembre 
hasta el próximo 7 de enero. 
Para acceder de forma gratuita 
es necesario recoger las entradas 
en los comercios locales adheri-
dos a la campaña.

La semana del 18 al 24 de di-
ciembre, permanecerá abierta 
de lunes a viernes de 17 a 20 ho-
as  e  fi n e semana e  a  

horas y de 17 a 20 horas.
Del 25 de diciembre al 7 de 

enero, de 11 a 14 horas y de 17 
a 20 horas. El día de Navidad y 
el día 1 de enero estará cerrado 
durante todo el día y el día 31 de 

diciembre y el 6 de enero por la 
tarde.

Desde la Concejalía de Comer-
cio han indicado que no se po-
drán coger más de dos entradas 
por vez, para permitir, a todos 
los que quieran, poder disfrutar 
de la Pista de Hielo y una vez se 
obtenga la entrada, se deberá 
acudir a la instalación para po-
der entrar o esperar en caso de 
que haya sitio, o poder reservar 
para otro día.

Dentro de las actividades na-
videñas, el 26 de diciembre a las 
19:30 horas se celebrará desde 
la Plaza del Ayuntamiento la San 
Silvestre solidaria que tendrá un 
recorrido de 1,5 kilómetros.  

T areas de talado del á rbol  en el j ardí n de la p isicina.

NÀ Q UERA

La Guardia Civil ha detenido a 
cuatro hombres y dos mujeres, 
de entre los 18 y los 54 años, de 
nacionalidad española, colom-

iana  pa a ua a po  e  t fi co 
de droga en diversas localida-
des de la Serranía: Higueruelas, 
Losa del Obispo, Casinos, Calles, 
Andilla, Chulilla y Chelva.

En los registros se intervinie-
ron 600 gramos de cocaína, tres 
armas simuladas y cartuchería 
prohibida y, además, se han eli-
minado cuatro puntos de venta 
de droga, según la Guardia Civil.

Los agentes tuvieron cono-
cimiento gracias a la colabora-
ción ciudadana de que se estaba 
vendiendo cocaína y marihuana 

en paquetes de tabaco y que los 
desplazamientos se hacían en un 
patín y constataron varios pases 

e o a, ue cos a ot os t afi 
cantes y lugares donde se oculta-
ban plantaciones. Cuando el ve-
hículo en el que se desplazaban 
fue interceptado, los agentes en-
contraron en la chaqueta de uno 
de sus ocupantes un paquete de 
cocaína de 562 gramos, por lo 
que se procedió a su detención.

En cuatro registros domicilia-
rios, relacionados con los pun-
tos de venta de droga en Villar  
y Losa del Obispo, en los que se 
aprehendieron dos plantaciones 
indor, armas simuladas y muni-
ción prohibida. 

CAMP DE TÚ RIA

D etenidos seis traficantes de una banda 
que vendí a cocaí na y  marihuana en patí n

VIRNES 22 DE DICIEMBRE  
17:30 horas. Navidad Rock . Teatro 
musical  en el salón de actos. 
18:30 horas. Talleres de 
manualidades navideñ as en la 
Plaza del Ay untamiento. 
18:30 horas. Visita de Papá  Noel  
en la Plaza del Ay untamiento.

SÁ BADO 23 DE DICIEMBRE 
22:30 horas. Concierto de Navidad 

a cargo de la Sociedad Musical 
Santa Cecilia de Nàquera. Salón 
de actos.

DOMINGO 24 DE DICIEMBRE
23:30 horas. Discomóvil de 
Nochebuena. En la Plaza Jaume I.

MARTES 26  DE DICIEMBRE
18 horas.  Carrera San Silvestre.  
Reserva tu dorsal 6 19731458. 

MIÉ RCOLES 27 DE DICIEMBRE 
18 horas. Cuentacuentos de los 
Rey es Magos en la Biblioteca 
Municipal. 

VIERNES 29 DE DICIEMBRE 
18 horas. Actuación del grupo 
Babau Band. En la Plaza Jaume I  

SÁ BADO 30 DE DICIEMBRE
19 horas. Concierto de navidad 

de la Coral Manuel Pé rez Cabo de 
Nàquera. En el salón de actos.

DOMINGO 31 DE DICIEMBRE
23:30 horas. Discomóvil de 
Nochevieja. En la Plaza Jaume I.

VIERNES 5 DE ENERO
19 horas. Inicio de la Cabalgata de 
Rey es con salida desde la Calle 
Valencia.

agenda
cultural
Nà q uera
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La Oficina de Turismo consigue 
la marca Q de calidad turí stica
La distinción se traducirá  en una may or promoción de S erra, 
mej or antención a los v isitantes y  dif erenciación de la of erta

licia usón en la fi cina de urismo con el alardón.

S ERRA
REDACCIÓ | a fi cina e u
ismo e e a a conse ui o a 

ce tifi caci n e a ma ca  e 
ca i a  tu ística oto a o po  e  
nstituto pa a a a i a  u ís

tica spa o a con a ue se e
conoce e  es ue o  e  comp o
miso con a ca i a   a me o a 
continua

a ma ca  apo ta a a ou ist 
n o e e a p esti io, i e en

ciaci n, fi a i i a , i u osi a  
 p omoci n  sta ca ifi caci n, 

i a pa a t es a os a pesa  e 
ue tiene ue pasa  au ito ía 

anua , se t a uci  en una ma o  
p omoci n e  municipio, me o  
atenci n a os isitantes, m s 
p o esiona i a   i e enciaci n 

ent o e a o e ta tu ística
a a a a ca esa icia us n  

esta ce tifi caci n es a muest a 
e  eno me t a a o ue es e 

e  ea e u ismo se ace pa a 

p omociona  nuest o pue o, 
nuest a ast onomía, natu a e a 

 pat imonio  ontamos con un 
e uipo umano ue p esta un 
se icio e a m ima ca i a  a 
os ue nos isitan  po  eso nos 

tenemos ue e icita ”
n os timos a os se t a a

a pa a posiciona  e  municipio 
como estino tu ístico e in
te io , omentan o a esesta
ciona i aci n  e  consumo e 
se icios  a  nos a u a  a 
se ui  c ecien o en un secto  
tan impo tante pa a e  munici
pio como es e  tu ismo”, a a e

S ERRA

J anssens, A rchiles, Álvarez  y  Mercado ganan 
en la Copa de Españ a de la Subida al Garbí

um e to anssens en a 
ate o ía  a os c i es en 

a ate o ía  es s a e  
en a ate o ía   uan a i  

e ca o en a ate o ía , an 
si o os ence o es en a opa 

e spa a e onta a e a  
e ici n e u i a a  a í

 tiempo m s pi o e a 
p ue a conse ui o ue e  
minutos  se un os   
mi simas pa a ea i a  un 
eco i o mu  i a o, t cnico  

se ecti o e ,  i met os ue 
o ea i  a os c i es con un 
o ma  a una e oci a  

me ia e m s e  m
uat o mu e es te mina on 

a competici n  a pi oto 
ma i e a an a me  con 
un monop a a a e   a 
si o a ana o a e  o eo e 

minas en a opa e spa a 
e onta a, sien o a em s a 
uinta a so uta e a p ue a 
isputa a e  fi n e semana e  
   e iciem e en e a

n u ismos unio s e a 
opa e spa a, meno es e  

a os,  e  ana o  ue e  pi oto e 
i e an o u o

n cuanto a  ampeonato 
e onta a a omuni a  
a enciana, en u ismos e  

pi oto a enciano oni iete 
ue e  ence o  a o o e  
o  iesta a , se ui o e 
o e to o osa con e  o sc e 

 ,  te ce o se c asifi c  
e an a e a con e  enau t 
ío up  

n onop a as, a os 
c i es an  a p ue a con e  

o ma   e  ampeonato 
e onta a , se ui o e 
a ie  a  con e  pee  a  

 ,  e  po io o comp et  
es s a e  con un i e  a  

 
o  timo, en ist icos  en 

a c ase e os e ícu os e
 ue ana a, así como e  

ampeonato, po  asto  te a 
con su o  sco t   

, mient as ue en a c ase e 
os e ícu os e  e  ence o  
ue oa uín e i con un enau t 
  u o

El hospital D octor Moliner acometerá 
su reforma integral con 16 millones

a onse e ia e ani a  in
e ti   mi ones e eu os en 
a e o ma inte a  e  ospita  
octo  o ine , un cent o e 

atenci n a pacientes c nicos  
e a a estancia, ue ent  en 

uncionamiento en 
n su isita a e a, e  conse e  
e ani a , a ciano me , 
a anuncia o ue contemp a en 

os p esupuestos e  una 
pa ti a e  eu os es
tina a a  inicio e a e a i ita
ci n e  cent o con  camas

 conse e , ue a manteni o 
una euni n con e  i ecto  e  

ospita , ma eo e s,  e  
esto e  e uipo i ecti o  e es 
e se icio, a se a a o ue a 
e acci n e  antep o ecto e 
e o ma inte a  es inminente

 cent o p esenta una se ie e 
ca encias ue se etecta on en 

  en este tiempo no se an 
so enta o, se n e  conse e , 

ue afi ma ue no se pue en 
pe miti  m s pa c es en este 

ospita , est at ico en a aten
ci n sociosanita ia”

 esponsa e e ani a  a 
apunta o a a impo tancia e 
mantene  a acti i a  asisten
cia  u ante e  esa o o e as 
p ime as o as, a a a u ne a

i i a  e os pacientes c ni
cos  p u ipato icos  e mane
a ue e  p o ecto se a a ise a  

pa a ue as actuaciones se ea
icen con a m ima se u i a   

sin a ecta  a a ca i a   a  itmo 
asistencia

as p ime as actuaciones ue se 
an a ea i a  e  a o ue iene 

consisten en a epa aci n e os 
antetec os e as te a as, as 
cu ie tas  ete mina os e e
mentos e a ac a a  

oste io mente, se icita n as 
o as e e a i itaci n inte a  
cent o ospita a io ue p esta 
atenci n sociosanita ia a os e
pa tamentos e sa u  e a un
to, nau í ia, ínico, ene
a , a e, e uena  a i e a



26  desembre 2023 Actualitat comarcal         

B enissanó  reforç a la seua oferta turística 
amb pictogrames informatius i inclusius

L’Ajuntament de Benissanó ha 
instal·lat un total de 15 tòtems 
amb pictogrames que recorren 
els principals punts turístics del 
municipi i que faran més atrac-
tiu i inclusiu este recorregut que 
comença i acaba en el Castell.

Aquests pictogrames, perso-
nalitzats i accessibles, tenen la 
particularitat que estan pensats 
per a respondre de forma in-
clusiva davant alguna situació 
de desorientació per part de xi-
quets amb capacitats diferents 
per trastorns relacionats amb 
l’autisme (TEA). Aquesta nova 
senyalització és d’una com-
prensió ràpida que de seguida 

els orienta en direcció al Caste-
ll. Aquest projecte ha comptat 
amb la col·laboració de l’entitat, 
València Turisme amb una sub-
venció de 12.000 euros. 

En paraules del regidor de Pa-
trimoni, Rafa Navarro, el projec-
te s’emmarca dins de la línia de 
treball que s’està portant a cap 
des de la regidoria per tal d’in-
corporar una nova oferta de tu-
risme inclusiu que oferisca una 
nova experiència als visitants i 
que, junt amb altres actuacions, 
estan encaminades a fer de Be-
nissanó, i el seu Castell, un refe-
rent del turisme a la Comunitat 
Valenciana. 

M ARIN ES

F inaliz an los trabaj os de clareo del 
arbolado y desbroce selectivo de matorral

Marines ha concluido la actua-
ción ‘GFS Montes Patrimoniales 
del Ayuntamiento de Marines. 
Cortas de mejora con elimina-
ción de restos’, consistente en 
tratamientos selvícolas de me-
jora de masa. En concreto, se 
ha realizado clareo de arbolado 
y desbroce selectivo de matorral 
en una supe fi cie e  ect eas 
para favorecer una masa mixta 
de alcornoque y pino. 

La alcaldesa Lola Celda recal-
ca ue estas actuaciones est n 
contempladas en el Plan Técnico 
de Gestión Forestal de los Mon-
tes Patrimoniales de Marines, 
aprobado por la conselleria y se 

han llevado a cabo con 28.571 
euros de las ayudas para la apli-
cación de medidas de gestión 
forestal sostenible en el marco 
del Programa de Desarrollo Ru-
ral de la Comunitat Valenciana 

 e a estaca ue 
estas ayudas “son fundamenta-
les para que los ayuntamientos 
pequeños puedan conservar en 
buen estado el Parque Natural 

e a a e ona”  em s, in
siste en que “vamos a exigir que 
se incrementen, con tal de poder 
cubrir todo lo programado en 
nuestro Plan Técnico Forestal, 
que es fundamental para la con-
servación de nuestros montes”. 

M arines recibe 15. 000 euros para el 
programa de actividad física ‘ E n M oviment’
El plan público cuenta actualmente con 80 personas mayores, 
usuarios de Prisma Salud Mental y del Aula de Respiro inscritas 
M ARIN ES
REDACCIÓ | El Ayuntamien-
to de Marines ha recibido una 
subvención de 15.000 euros 
destinada al programa de pres-
cripción de actividad y ejercicio 
físico orientado a la salud ‘En 
Moviment’ para la ejecución del 
Plan de Recuperación, Transfor-
maci n  esi iencia, fi nancia o 
por la Unión Europea- NextGe-
neration EU.

En el caso de Marines, la Téc-
nico de Deportes, María Sanz, 

actúa de manera coordinada con 
la atención primaria del muni-
cipio, desde donde se prescribe 
a p ctica e e e cicio p io ita

riamente a personas mayores y 
grupos poblacionales con pato-
logías de riesgo. Marines cuenta 
con cerca de 80 personas mayo-
res y usuarios de Prisma Salud 
Mental o del Aula de Respiro 
inscritos. 

Lola Celda, alcaldesa de Mari-
nes, destaca que se trata de ac-
tividades que ya se  realizaban 

fi nancia as po  e  untamiento 
en su totalidad. “La novedad es 
que ahora podemos incorporar 
muc as m s, a em s e  o a, 
como ejercicios en el gimnasio  
o sen e ismo, a em s e ot as 

ue a estamos p anifi can o”, 
comenta. “Se trata de coordi-
na  e  m ito sanita io e  mu
nicipio con el deportivo, para 
ofrecer actividades y ejercicios 
personalizados y efectivosque 
mejoren la salud de nuestros ve-
cinos”, recalca. 

R ecta final per al soterrament de l’ últim 
tram del canal de pluvials del Parc del Pou
L’Ajuntament de Benissanó ha construit tres nous col·lectors 
d’aigües subterrànies amb una inversió total de 42.000 euros
BEN IS S AN Ó
REDACCIÓ | Les obres per al 
sote ament e  t am fi na  e  
cana  a tifi cia  e p u ia s, ue 
travessà el Parc del Pou de nord 
a sud, està entrant ja en la seua 
ecta fi na  esp s e mo ts an s 

d’incomoditats a conseqüència 
de les aigües empantanades en 
e  fi na  e  cana , i ue ocasiona
ven mals olors i una gran quan-
titat d’insectes, l’Ajuntament de 
Benissanó ha solucionat aquest 
problema amb tres nous col·lec-
tors d’aigües subterrànies que 
impediran l’estancament de l’ai-
gua canalitzant-la cap a la conca 
residual d’aigües pluvials. 

Luis Oliver, regidor d’Infraes-
tructures, s’ha mostrat molt sa-
tisfet per l’acabement imminent 
de les obres que han comptat 

amb una subvenció de la Di-
putació de València de més de 
37.000 euros i l’Ajuntament de 
Benissanó ha fet una aportació 

e  eu os m s pe u  e  fi 
nal del tram estiga cobert. 

D’esta manera, el municipi 
guanyarà un nou espai que po-
drà ser utilitzat per a un nou ús, 
com ara, l’ampliació del Parc de 
cal·listènia o qualsevol altre ús 
recreatiu que li puguem trobar. 

L e s  o b r e s  t e n e n  u n  p r e s s u p o s t  d e  4 2 . 0 0 0  e u r o s .

BEN IS S AN Ó
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O L O C AU

‘ E ls Pins’  de Pedralvilla acoge la primera 
M ostra AC E O _ Actiu de comercio local

El tejido comercial y empresa-
rial de Olocau ha celebrado en el 
parque ‘Els Pins’ de Pedralvilla 
la primera MostraACEO_Actiu 
organizado por la Asociación 
de Comercios y Empresas de 
Olocau con la colaboración de 
la Concejalía de Comercio, en 
la que comercios y empresas 
locales presentaron sus servi-
cios y productos que abarcan la 
alimentación, construcción, de-

coración o los drones.  La con-
cejala de Comercio, María José 
Guevara, y el alcalde Antonio 
Ropero estuvieron presentes 
para “transmitir el apoyo del 
Consistorio a los agentes econó-
micos en un día tan importante” 
y felicitar a ACEO “por el éxito 
de hoy y por seguir poniendo 
en valor el trabajo que realizan 
cada día los comerciantes y el 
empresariado del pueblo”. 

T radició n y diversió n en la Navidad 
de O locau para todos los públicos
T alleres de manualidades, la E scuela de N av idad, el musical ‘ E l 
Libro de la Selv a’  y  la C abalgata de R ey es comp letan la of erta

Á r b o l  d e  l o s  De s e o s  i n s t a l a d o  e n  l a  P l a z a  M a y o r .

O L O C AU
REDACCIÓ | Como cada año, 

ocau i e as fi estas na i e as 
con un programa que une tradi-
ción y diversión para disfrutar 
de la época más especial y mági-
ca   inicio ofi cia  tu o u a  e  
1 de diciembre con el encendido 
de la iluminación instalada en el 
casco urbano y las urbanizacio-
nes, así como del Árbol de los 
Deseos en la Plaza Mayor. 

El 13 y 17 de diciembre se ce-
lebraron dos citas clásicas: el ta-
ller de adornos y el Concierto de 
Navidad de ‘La Melodía’. 

Además, se han organizado 
un conjunto de propuestas diri-
gidas a los más pequeños como 
el taller de manualidades ‘Cons-
truye tu Renoneta’ del día 20, 
la Escuela de Navidad -del 26 
de diciembre al 5 de enero-, los 
talleres creativos de Navidad del 

26 d diciembre al 4 de enero. En 
2024 llegará el musical ‘El libro 
de la selva’ el 4 de enero a las 18 
horas en la Plaza Mayor  y el 5 la 
Cabalgata de Reyes. 

Se trata de un programa para 

todos los públicos con el que, 
según el alcalde Antonio Ropero  
“deseamos que vecinos y visitan-
tes vivan la magia de la Navidad 
en un ambiente  y un marco in-
mejorables”. 

‘ À nima’  presenta su primer disco ‘ V ida’  en la C asa de la C ultura 
El dúo ‘Ànima’, formado por Anna Roy y Francesc Sanchis, vecinos de Olocau, ha ofrecido ante más 
de un centenar de personas en la Casa de la Cultura de la localidad un concierto de presentación de su 
primer disco, que lleva por título ‘Vida’. Un conjunto de canciones que recorre diferentes estilos, desde 
la habanera hasta el vals, pasando por la rumba, la mazurca, la jota o la música tradicional valenciana.

E lena S olanas presenta su libro sobre ‘ la Pastora’
El salón de plenos de Olocau 

ha acogido la presentación de 
‘Florencio Pla, “la Pastora”. La 
dignidad robada’, un libro que 
pone en a o  a fi u a e su p o
tagonista en el marco de la re-
presión franquista, del silencio y 
del miedo de muchas familias, y 
de la lucha contra la dictadura. 

Elena Solanas, sobrina nieta 
de Pla, y el periodista cultural 

Andreu Garcia que hablaron de 
las fases de la vida de Pla como 
miembro de la guerrilla anti-
franquista de los maquis, cuan-
do fue encarcelado, o su etapa 
en Olocau hasta su muerte en 
2004. El libro “reivindica lo que 
había detrás del mito de ‘La Pas-
tora’”. Un mito cruel creado en 
el franquismo que Solanas des-
monta a partir de testimonios y 

datos. Una labor de 19 años que 
la autora comparó con “unir pe-
queñas piezas de puzle” y que le 
permitió conocer la verdad so-
bre su tío y descubrir “una his-
toria que me había sido robada”. 

 acto fi na i  con a inte p e
tación de la canción ‘Florencio 
Pla Meseguer’ a cargo de Anna 
Franco, Josep Maravill, Andreu 
Garcia y Esther Vinuesa. 

R escatan a un hombre desorientado y con 
heridas tras desaparecer en la C alderona

La Guardia Civil rescató el 
29 de noviembre a un hombre 
desaparecido en una zona fo-
restal de Olocau que presentaba 
heridas provocadas por las caí-
das sufridas durante la noche a 
consecuencia de la desorienta-
ción y deshidratación. Su mujer 

denunció su desaparición en el 
cuartel de la Pobla el día ante-
rior y los agentes se movilizaron 
para dar con él. El desaparecido, 
en tratamiento por depresión, 
fue trasladado en helicóptero 
hasta Olocau, donde fue despla-
zado al hospital. 
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E l Pacto por el E mpleo cumple sus obj etivos
Los miembros del consejo rector del P acto Camp de Túria por el 
E mpleo se reúnen para rendir cuentas de las acciones realiz adas
C AM P  DE TÚRIA

REDACCIÓ |Los miembros 
del consejo rector del Pacte 
Camp de Túria por el empleo, 
agentes de Empleo y Desarro-
llo Local de los municipios de 
la comarca se han reunido en la 
sede de la Mancomunitat Camp 
de Túria para rendir cuentas del 
proyecto EMPACE subvencio-
nado por Labora. En el encuen-
tro informaron de las acciones 
realizadas desde abril y resal-
taron la necesidad de colabora-
ción para alcanzar objetivos co-
munes en el ámbito del empleo.  
A la reunión asistieron Amparo 
Navarro, presidenta de la Man-
comuniat Camp de Túria; Pilar 
Tarragón, Secretaria General 
de UGT en el Camp de Morve-
dre, l’Horta Nord y el Camp de 
Túria; y en representación de la 
Confederación Empresarial Va-
lenciana, Mari Carmen Asensi 
secretaria general de la Federa-
ción Valenciana de Empresarios 
de la Construcción y Carlos Pei-
nado miembro de la Federación 
de Parques Empresariales de la 
Comunitat Valenciana (FEPE-
VAL) y los ADL de Benissanó, 
Riba-roja, Olocau y Gátova. 

Cada técnico presentó los 
avances realizados en las cinco 
líneas estratégicas. La prime-
ra de ellas, ‘Dinamización del 

desarrollo económico territo-
rial’, está enfocada en facilitar 
la transformación digital y la 
transición ecológica, destacando 
acciones de acompañamiento, 
seguimiento y sensibilización 
para la digitalización de empre-
sas y personas. Ofrece servicios 
de Mentoring y apoyo a empre-
sas en la captación de fondos 
mediante subvenciones y ayu-
das, estudios e investigaciones 
en el territorio como el informe 
de empresas tractoras y pilotaje 
y acciones de sensibilización y 
dinamización del empleo verde 
y la economía sostenible.

Respecto a la segunda línea 
‘Gobernanza-Alianzas para la 
optimización de los recursos’, 
los técnicos subrayaron la im-
portancia de las alianzas estra-
tégicas para optimizar los re-
cu sos  me o a  a efi cacia en 
el cumplimiento de los objetivos 
de la estrategia territorial por el 
empleo.

En cuanto a la ‘Empleabili-
dad-Asesoramiento para el au-
toempleo y el emprendimien-
to viable’ se han presentado 
iniciativas para ofrecer apoyo, 
seguimiento y conocimiento a 
emprendedores, fomentando 
la cultura del emprendimien-
to. Los servicios que se ofrecen 
son: acompañamiento indivi-

dual, workshops quincenales, 
networking mensual, showroom 
trimestral, b2b sectoriales, pun-
to pae, punto transmisión em-
presas, apoyo aedl municipios 
portal del comerciante, visibili-
zación de emprendedores (web/
catálogo), gestión y dinamiza-
ción de las aulas emprendimien-
to y la xarxaemprendre con 94 
miembros.

La línea ‘Empleabilidad e 
intermedicación’ enfocada en 
mejorar la empleabilidad de las 
personas, destaca la orientación 
laboral personalizada, la cone-
xión efectiva entre la formación 
y las necesidades de los sectores 
productivos locales, la acredita-
ción de competencias de la Ge-
neralitat y el Portal de Empleo 
y Empresa de la Mancomunitat  
que visibiliza las ofertas de em-
pleo con 185 ofertas desde abril. 

Por último en la línea ‘Difu-
sión y comunicación’ se presen-
tó de un plan de comunicación 
integral que incluye notas de 
p ensa, epo ta es fi cos, i

eonoticias, ise o  afi smo, 
eventos, mailing y la gestión de 
relaciones con medios de comu-
nicación.

El Pacto por el Empleo reco-
noci  estos o os  eafi m  su 
compromiso para seguir traba-
jando juntos. 

J ornada de promoció n turística del C amp de T úria en Llíria
Turismo Camp de Túria ha organizado la jornada ‘Promoción Turística de Camp de Túria’ en el hotel 
Puerta de la Serranía en Llíria, enmarcada en el Plan de Dinamización y Gobernanza Turística de la 
Mancomunitat Camp de Túria para situar la comarca como destino turístico y de proximidad. Además 
de las dos mesas de trabajo Jordi Morera ha realizado un ‘show cooking’ de recetas de la comarca.

C AM P  DE TÚRIA

E l proyecto de movilidad ‘ M obiintelligent’  
empez ará a rodar en C amp de T úria

La Mancomunitat Camp de 
Túria ha reunido a los alcaldes 
de Vilamarxant y Loriguilla, jun-
to con el personal técnico de Ri-
ba-roja de Túria, y a AVIA (Clús-
ter de Movilidad y Automoción) 
pa a e  ic    eetin  e  p o
yecto de movilidad ‘Mobiintelli-

ent  fi nancia o po  a encia 
Valenciana de Innovación (AVI) 
y concedido a la Mancomunitat 
Camp de Túria quien liderará el 
proyecto. 

En el acto estuvieron presen-
tes Amparo Navarro, presiden-
ta de la Mancomunitat Camp 
de Túria; Montserrat Cervera, 
alcaldesa de Loriguilla; Hector 
Troyano, alcalde de Vilamar-
xant; Jose Ángel Hernández 
concejal de Riba-roja de Túria, 
Carlos Rodado, teniente de al-
calde de Loriguilla, Stefania 
Burlacu, concejala del Ayunta-
miento de Vilamarxant; Xavi 
Jorge Responsable de Innova-
ción de la Mancomunitat Camp 
de Túria;  Jackie Sanchez-Mole-
ro, gerente de AVIA y personal 
de Promoción Económica y Em-
pleo de la Mancomunitat Camp 
de Túria.

Mobiintelligent se enfoca en 
mejorar la movilidad en dos es-
cenarios: la movilidad interur-
bana en zonas industriales de 
Loriguilla y Riba-roja de Túria y 
la movilidad urbana en Vilamar-
xant. El primero se centra en la 
movilidad interurbana en zonas 
in ust ia es, específi camente en 
el entorno del polígono indus-
trial La Reva, con radares conec-
tados por 5G para el conteo de 
vehículos.

El segundo escenario se enfo-

ca en la movilidad urbana, pro-
poniendo la instalación de ra-
dares en puntos estratégicos de 
Vilamarxant.

Los equipos instalados no re-
cogerán información personal, 
garantizando la protección de 
datos. La información recopila-
da se integrará en los sistemas 
de los ayuntamientos o la Man-
comunitat, fortaleciendo la ges-
tión de la movilidad en el terri-
torio comarcal.

El proyecto ‘Mobiintelligent’ 
es el resultado tangible de 3 
años de trabajo en los que se 
han establecido alianzas estra-
tégicas y colaboraciones del de-
partamento de Promoción Eco-
nómica de la Mancomunitat con 
actores clave en el ámbito de la 
innovación, como AVIA, MIV y 
Fivecomm. 

es e os inicios e a fi 
cina de Innovación Comarcal 
en 2020, el departamento de 
Promoción Económica del ente 
supra muncipal ha liderado ini-
ciati as inno a o as fi nancia
das por la Agencia Valenciana 
de Innovación de la Generalitat 
Valenciana. 

Entre ellas, se destaca el pro-
yecto “Túria Tech Transfer Pro-
ject” y el impulso de la digitali-
zación del comercio.

La Mancomunitat Camp de 
Túria actuará como agente faci-
litador, colaborando sin contra-
prestación alguna en la consecu-
ción de todos los resultados del 
proyecto ‘Mobiintelligent’. 

La duración del proyecto abar-
ca desde su inicio en 2023 hasta 
diciembre de 2025.
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C AS I N O S
REDACCIÓ | La Feria del 
Dulce Artesano de Casinos ha 
abierto un año más la puerta a la 
Navidad en la avenida València, 
por donde pasaron miles de visi-
tantes a o a o e  timo fi n e 
semana de noviembre en busca 
de las novedades de turrón que 
durante estos días festivos llena-
rán las mesas.

Una de esas novedades llegó 
de la mano de La Casinera, que 
ha presentado para esta nueva 
edición de la feria un turrón del 
València CF con los colores de La 
Senyera y el murciélago del escu-
do del club valencianista.

sta misma fi ma a e a o
rado un nuevo turrón de orujo 
de hierbas, que también se ha 
podido degustar en la cita gas-
tronómica en la que participan 
además los maestros turroneros 
Pascual Navarro (Turrones Na-
varro), Pablo Murgui (Turrones 
Casinos) y Apolonia-Chimo. To-
dos ellos ofrecieron las nuevas 
elaboraciones en sus tiendas si-
tuadas a lo largo de la avenida.

El alcalde de Casinos, Miguel 
Navarré, fue el encargado de 
inaugurar el evento que arran-
có con el encendido del árbol 
de Navidad, acompañado por la 
directora general del Instituto 
Valenciano de Servicios Socia-
les, María Ángeles Ramón-Llin, 
y la vicepresidenta segunda de 
la Diputació de València, Reme-
Mazzolari. También asistieron 

el director general de Desarrollo 
Rural, Javier Benito Goerlich, 
y la presidenta de la Mancomu-
nidad Camp de Túria, Amparo 
Navarro, así como alcaldesa y 
concejales de los municipios de 
Camp de Túria.

 o a o e to o e  fi n e se
mana, los visitantes, además de 
los dulces, pudieron disfrutar de 
las actividades paralelas progra-
madas para todos los públicos 
como conciertos, la carrera 10K, 
y talleres infantiles. 

En la previa a la inauguración 
de la Feria, el Auditorio de Ca-
sinos acogió la jornada ‘Dulces 
Artesanos. Tradición Gastronó-
mica’ organizada por InfoTúria 
con la colaboración de À Punt y 
el Ayuntamiento de Casinos.

Los maestros turroneros y 
José Cerverón, vocal de la coope-
rativa agrícola Santa Bárbara, el 
profesor de Historia y agricultor 
de Casinos, Iván Civera, la regi-
dora de la Feria, Nela Esteban, 
y cargos públicos autonómicos, 
provinciales y locales debatieron 
en torno a una experiencia gas-
tronómica artesanal única.

El director general de De-
sarrollo Rural lanzó la posible 
creación de de una marca de ca-
lidad ‘turrones de Casinos’ para 
salir al mercado internacional.

Esta fue una de las propuestas 
que se intercambiaron en este 
encuentro en el cual los dulces 
del municipio del Camp de Túria 
fueron los protagonistas.

Los turrones de C asinos,  protagonistas de la NavidadLos turrones de C asinos,  protagonistas de la Navidad
E l Auditorio de C asinos acogió  la j ornada del dulce artesano organiz ada por I nfoT úria en la previa de la 
inauguració n de la F eria que ha recibido a miles de visitantes en busca de las nuevas elaboraciones
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Amunt Ribarroja
EL CLUB  PRESENTA A LOS 22 EQUIPOS DE ESTA TEMPORADA
REDACCIÓ | El estadio Rober-
to Gil ha acogido el acto de pre-
sentaci n oficia  e os  e ui-
pos ue con o man e  i a o a 

 pa a a p esente tempo a a  
os u a o es m s pe ue os e  

com ina o ue u ín asta os 
e a p anti a e  p ime  e uipo 

amateu , pasan o po  e  emeni-
no  e  inc usi o, ue on sa tan o 
a  c spe  pa a eci i  e  ap auso 

e os aficiona os en as a as   
espu s e  minuto e si en-

cio po  os ami os  a e a os 

ue nos an e a o este a o”, e  
imno e iona   os ue os a -

tificia es pusie on e  oc e a a 
puesta e a o e  c u

El acto contó con el alcalde 
o e t a a, e  conce a  e e-

po tes, a a me ,  e  p e-
si ente e i a o a , uan 

ntonio o e o  am i n ue 
protagonista el canterano Mar-
cos a a o, ue i o ent e a a  
c u  e su camiseta e  e ante 

, on e a e uta o a con 
e  p ime  e uipo en a i a esta 

tempo a a  a p anti a e  ama-
teu   pos  con a nue a e ui-
paci n en a ue uce e  pat oci-
nio e n o ia
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El poliesportiu del Canó 
estrena la pista d’atletisme
L’AJUNTAMENT DE LLÍRIA HA INVERTIT 600.000 EUROS EN LA 
MILLORA D’ESTA INSTAL·LACIÓ DINS DEL RECINTE MUNICIPAL
REDACCIÓ |  L’alcalde de Llí-
ria, Joanma Miguel, i el regidor 
d’Esport, Nico Marco, han vi-
sitat la nova pista d’atletisme 
del poliesportiu El Canó en la 
qual l’Ajuntament ha invertit 
599.994 euros amb una subven-
ció de 451.203 euros a través del 
Pla d’Inversions de la Diputació 
de València 2022-23.

Joanma Miguel ha destacat 
que aquest important projecte 
“suposa una acció més en el pla 
de millora i modernització dels 
equipaments de la nostra ciutat 
per a facilitar la pràctica de di-
ferents modalitats esportives, i 

ue en a uest cas a si nificat 
una rehabilitació integral de la 

pista d’atletisme per a poder fo-
mentar-ne l’ús”. 

Els treballs han consistit en 
l’adequació i pavimentació de tot 
l’oval de 400 metres i sis carrers. 
S’ha instal·lat un tancament pe-
rimetral i un sistema de recolli-
da d’aigua. A més, s’ha realitzat 
el condicionament de les mitges 
llunes per a incorporar en una 
segona fase nous elements per a 
la pràctica de diferents discipli-
nes d’atletisme.

El regidor d’Esport ha assen-
yalat que, amb la recepció de les 
obres que s’ha fet hui, “es dona 
compliment a una reivindicació 

e  an nom e aficionats a 
l’atletisme que existeixen al nos-

tre municipi, que millora així 
amb l’oferta de les nostres ins-
tal·lacions”.

A més, el responsable munici-
pal ha destacat que la pista, que 
estarà disponible per al seu ús a 
partir de demà, “compleix amb 
les característiques tècniques 
per a la celebració de competi-
cions oficia s, pe  a ua  cosa a 
estem treballant en la seua ho-
mologació”.

Marco ha instat els usuaris “a 
fer un ús responsable de les no-
ves instal·lacions per a conser-
var-les en les millors condicions, 
ja que no estarà permés trepit-
jar-les si no és per a la pràctica 
atlètica”.

El Club Esportiu squet Llíria a celebrat l acte oficial de presentació dels seus equpis 
per a la present temporada. El passat  2  de novembre el pavelló municipal la de l rc 
va acollir la presentació de tots el ju adors que de ensaran els colors del club edet  en 
cadascuna de les seues cate ories, entrenadors, personal t cnic i directius. 

BÀSQUET LLÍRIA

/ 31INFOESPORTS
actualitat poliesportivaDESEMBRE 2023

El preparador ísic del 
squet Llíria, avid 

Cintero, a assumit de 
manera temporal la ban-
queta del primer equip 
després de la dimissió de 
l entrenador, C ristian 
Crudeli. Cintero est  di-
ri int els entrenaments 
i els partits amb  l ajuda 
del capit  icent aubel. 
El club a desmentit les 
mani estacions de Cru-
deli on a donat a enten-
dre que la seua continu -
tat depenia d una decisió 
de la directiva, quan la 
decisió va ser presa de 
manera unilateral per 
part de l entrenador i 
sense dei ar la possibili-
tat de reconduir la situa-
ció per a tractar de se uir 
amb el projecte iniciat 
aquesta temporada.

BÀSQUET HAPKIDO

na representació de 
la Corporació a o erit 
una recepció als er-
mans er i ván lvare  

ormo que s an pen-
jat di erents medalles 
al Campionat d Espan-

a d ap ido, celebrat 
al alacio de eportes 
San ablo de Sevilla. En 
aquesta modalitat d art 
marcial core , er es va 
proclamar campió d Es-
pan a en la cate oria trio 
in antil, al costat de arc 

artíne  i idel Lópe . 
er part seua, ván va 

obtindre el bron e en la 
cate oria parella cadet, 
amb aume ilaplana. 
Els dos esportistes ede-
tans, entrenats per avid 

artíne  i n el lvare , 
pertan en a l Escola a-
p idoSaC un  de al n-
cia, subcampiona en el 
tornei  nacional. L alcal-
de oanma i uel a e-
licitat aquests dos joves 
ve ns de Llíria, per les 
medalles aconse uides 
al Campionat d Espan a 
i que també representen 
tot un or ull per a la seua 
ciutat . 

La ar a unC ncer de 
Llíria 202  a aconse uit 
recaptar .400 euros de 
la venda de dorsals i sa-
marretes solid ries que 
aniran destinats a l aecc 
per a la investi ació. La 
prova no competitiva de 
4 quil metres que no es 
va poder celebrar el  de 
setembre per les ortes 
plu es es va celebrar el 
passat 2  de novembre 
des de la pla a ajor. 

RUNCÀNCER
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